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Всеукраїнський форум

Глава держави дав старт проекту Глава держави дав старт проекту 
«Зелена країна», спрямованому на захист «Зелена країна», спрямованому на захист 

природи та довкілля в Україніприроди та довкілля в Україні
Президент Володимир Зеленський під час ви

ступу на Всеукраїнському форумі «Україна 30. Еко
логія» підписав указ про старт проекту «Зелена 
країна».

«Ми розпочинаємо проект «Зелена країна». Одразу 
скажу: це не політичний, а суто екологічний проект для 
природи й довкілля. Ми поставили перед собою амбітну, 
але, я впевнений, досяжну 
мету – за 10 років збільши-
ти площі лісів на один міль-
йон гектарів. Задля цьо-
го у найближчі три роки ми 
прагнемо висадити в Укра-
їні один мільярд дерев», – 
зазначив Володимир Зе-
ленський під час виступу 
на форумі.

Крім того, Глава держа-
ви окреслив найважливіші 
напрямки у сфері екології 
та захисту довкілля.

Так, за словами Прези-
дента, в останні два роки 
запроваджуються зміни в галузі надрокористування, 
яка тривалий час асоціювалася виключно з корупцією та 
незаконним видобутком. Зокрема, за рішенням Ради на-
цбезпеки і оборони розпочався повний аудит усіх надр 
та їхніх користувачів, пошук і скасування незаконно отри-
маних дозволів і так званих сплячих ліцензій.

«Доступною всім стала геологічна інформація, а 
спецдозвіл на користування надрами можна придбати 
на відкритих аукціонах», – зауважив Володимир Зелен-
ський.

«Ми робимо все, щоб надра працювали на наші май-
бутні покоління, серед іншого – були основою для запро-
вадження економічного паспорта українця, коли кожна 
наша дитина отримуватиме відсоток від видобутку копа-
лин і зможе використати ці кошти на навчання в Україні», 
– додав він.

Другим напрямком Президент назвав протидію про-
мисловому забрудненню та забезпечення екологічного 
контролю, що є однією з найголовніших умов для належ-
ної охорони довкілля, якості повітря та води для україн-
ських громадян.

«На сьогодні розроблено проект закону про запо-
бігання, зменшення й контроль промислового забруд-
нення. Він запустить масштабну модернізацію нашої 
промисловості та мінімізує рівень промислових забруд-
нень», – розповів Глава держави.

Він зазначив, що наразі створено спеціалізовану еко-
логічну прокуратуру та відповідні підрозділи Національ-
ної поліції для системи нагляду.

«Наші промисловці мають розуміти, що у ХХІ століт-
ті замало бути успішними, замало бути продуктивни-
ми, потрібно бути відповідальними», – наголосив Пре-
зидент.

Третій напрямок, за словами Володимира Зеленсько-
го, стосується водних ресурсів та забезпечення україн-
ців якісною питною водою.

«Це питання ми обговорювали на минулому засідан-
ні РНБО, і, аналогічно до аудиту надр, буде проведено 
комплексний аудит усіх водних ресурсів України», – по-
відомив він.

Крім того, за словами Президента, триває підготовка 
до управління річковими басейнами, побудовано чотири 
сучасні лабораторії, і, відповідно до європейських прин-
ципів, почався державний моніторинг, який охоплює всі 

головні річки України.
«Не менш важливим 

є й питання Чорнобиль-
ської зони відчуження. За 
моєю ініціативою розпо-
чато процес ревіталізації 
зони відчуження та затвер-
джена програма її розвит-
ку на наступні три роки. 
Вона передбачає зміни в 
інфраструктурі, нову кон-
цепцію розвитку території, 
внутрішню та міжнародну 
промоцію Чорнобиля. Він 
має стати потужним магні-
том для туристів як з Украї-

ни, так і з усього світу, а зона відчуження має стати зоною 
відродження», – наголосив Глава держави.

Наступний виклик і для України, і для світу, на пере-
конання Президента, полягає у глобальній зміні клімату, 
адже наша планета майже дійшла до позначки невідво-
ротних змін унаслідок глобального потепління.

«Спільно з міжнародними партнерами ми зробимо 
свій внесок у боротьбу з ним: це модернізація комуналь-
ної інфраструктури та промисловості, розвиток віднов-
люваних джерел енергії, електротранспорту, енергое-
фективності», – сказав Володимир Зеленський.

Також, за його словами, ухвалено закони й запуще-
но систему моніторингу, звітності та верифікації вики-
дів парникових газів у промисловості, законодавство 
у сфері обігу озоноруйнівних речовин. А уряд незаба-
ром ухвалить оновлені амбітні цілі України у Паризькій 
угоді.

«Одним з головних союзників у боротьбі зі змінами 
клімату є наші лісові ресурси. На жаль, лісова галузь не 
зазнавала жодного реформування фактично 50 років. 
Ми почали перетворення, які змінять систему управлін-
ня лісами, запровадять найкращі європейські практики 
та зроблять цю галузь максимально відкритою», – наго-
лосив Глава держави.

Він розповів, що нові правила продажу деревини по-
кликані ліквідувати «сірий» ринок в Україні. Зокрема, на 
електронних аукціонах – прозоро й без корупційних ри-
зиків – має реалізовуватись 100% необробленої дере-
вини.

«Перші кроки на цьому шляху вже принесли свої ре-
зультати: це плюс один мільярд доходів державних 
лісгоспів лише за перший квартал року», – зауважив 
Президент.

Джерело: president.gov.ua
За інформацією Чернігівського ОУЛМГ

https://www.president.gov.ua/news/glava-derzhavi-dav-start-proektu-zelena-krayina-spryamovanom-68865?fbclid=IwAR3nev612hXHQBr3AtWwdhwpUUsfbIR66SWNHLq6F0vwrWXoGLMSQL4EieI
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ЛІСИЛІСИНа часі

8 червня на Всеукраїнському Форумі «Україна 30» Голова Дер
жлісагентства Юрій Болоховець разом із міністром захисту до
вкілля та природних ресурсів України Романом Абрамовським 
презентували реформу лісової галузі.

«Лісова сфера давно потребує масштабної реформи, яка докорін-
но змінить систему управління лісами, запровадить кращі європей-
ські практики та зробить галузь прозорою. Наша мета – запровадити 
зміни з урахуванням як екологічних, так і економічних аспектів», – ска-
зав Роман Абрамовський. 

«Відновлення та охорона лісів, інвентаризація, діджиталізація і 
оптимізація державних лісогосподарських підприємств – зараз ак-
тивно над цим працюємо. Окремо хотів наголосити на оптимізації 
лісгоспів: мова йде про укрупнення підприємств, які займаються без-
посередньо управлінням. Функція господарювання, виконання робіт 
по охороні, відновленню лісу – все це виконується лісництвами. Це 
підрозділи, які можуть абсолютно самостійно виконувати покладену 
на них роботу», – зауважив Юрій Болоховець.

За словами Голови, зараз наше завдання – посилити лісництва: 
інфраструктурно, кадрово, територіально. Це вдасться зробити за 
рахунок оптимізації адміністративного апарату і діджиталізації про-
цесу.

Реформі лісового Реформі лісового 
господарства бути!господарства бути!

Всеукраїнський форум

Глава держави дав старт проекту 
«Зелена країна», спрямованому на захист 
природи та довкілля в Україні
На часі

Реформі лісового господарства бути! ................1
Підсумки

Старт року успішний, 
але й вагоміші здобутки під силу ....................2-4
Вітаємо!

Денис Землянко – директор 
Добрянського лісгоспу ......................................4

З Днем журналіста! ...........................................5
Всеукраїнська акція

Озеленення рідного краю – 
запорука здорового довкілля ..........................6-7
Навчання

Вчилися гасити пожежі 
об’єднаними зусиллями .................................8-9
Вітаємо!

Лісівник – то назавжди: до 180-річчя ННІ 
лісового i садово-паркового господарства 
та 95-річчя Боярської ЛДС ...........................10-11
У профспілкових організаціях

Виправдала довіру ...........................................12
Акція

Ювілейні насадження з нагоди 
30-річчя незалежності України .........................13
Роковини

Пам’ятаймо про подвиг! ...................................13
Збережемо ліси

Ефективно захищати ліси 
від хвороб і шкідників ..................................14-15
Вітаємо!

Сергію Луференку – 60! ...................................15
З перших вуст

Юрій Болоховець 100 днів на посаді 
Голови Держлісагентства: 
що зроблено за цей час ..............................16-17
До 100-річчя Чернігівського ОУЛМГ

З історії лісів Чернігівщини .........................18-19
Ініціатива

Що може бути кращим, ніж лишити 
по собі добрий слід? ........................................19
Міжнародні контакти

Обмінялись досвідом із поляками ....................20
 Дерева пам’яті

Людина живе, доки її пам’ятають .....................20
Наука і ліс

Теорія на практиці – річ захоплива! ..................21
Добра справа

Поєднали красиве і корисне .............................21
У мисливських господарствах

Розвиток мисливства в лісгоспах має 
набути більшого значення, 
навіть ніж переробка ...................................22-23

Врятували від загибелі лосеня .........................23
Підсумки

Хоча результати й позитивні, 
але у мисливців є причини 
і для занепокоєння ...........................................24
Екологічний квест

Стежинами природи

https://www.facebook.com/Forum.Ukraine30/?__cft__%5b0%5d=AZUHDlwzsF5qOyU_i0hvvIi5LGX95Pi1bBPzldBBKvGXUots-hjV4RXQYzbLdNRBUB1OX18XjN0Y3XafFERsj67nLnKaCjHOE6donSWRja8MJhcLzO0fTOnFoGBcold_iBYgwuU4k4nKHlvjFAj7upvyCqWo3_-1Ux-FuzDvfnMqkxxVEP7Dj1M367oj9FuNVL8UUpn6q3hLwzsmFPwPwPjf1IUDiGs1oKzVeNaC9hRLdfORO-ZD-aSCkzKkvvCEIxPMxtFOaA7PltmTHy6GcUV5&__tn__=kK-y-R
https://www.facebook.com/profile.php?id=100010028957829&__cft__%5b0%5d=AZUHDlwzsF5qOyU_i0hvvIi5LGX95Pi1bBPzldBBKvGXUots-hjV4RXQYzbLdNRBUB1OX18XjN0Y3XafFERsj67nLnKaCjHOE6donSWRja8MJhcLzO0fTOnFoGBcold_iBYgwuU4k4nKHlvjFAj7upvyCqWo3_-1Ux-FuzDvfnMqkxxVEP7Dj1M367oj9FuNVL8UUpn6q3hLwzsmFPwPwPjf1IUDiGs1oKzVeNaC9hRLdfORO-ZD-aSCkzKkvvCEIxPMxtFOaA7PltmTHy6GcUV5&__tn__=-%5dK-y-R
https://www.facebook.com/EnvironmentalofUkraine/?__cft__%5b0%5d=AZUHDlwzsF5qOyU_i0hvvIi5LGX95Pi1bBPzldBBKvGXUots-hjV4RXQYzbLdNRBUB1OX18XjN0Y3XafFERsj67nLnKaCjHOE6donSWRja8MJhcLzO0fTOnFoGBcold_iBYgwuU4k4nKHlvjFAj7upvyCqWo3_-1Ux-FuzDvfnMqkxxVEP7Dj1M367oj9FuNVL8UUpn6q3hLwzsmFPwPwPjf1IUDiGs1oKzVeNaC9hRLdfORO-ZD-aSCkzKkvvCEIxPMxtFOaA7PltmTHy6GcUV5&__tn__=kK-y-R
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Підсумки

Старт року успішний, Старт року успішний, 
але й вагоміші здобутки під силуале й вагоміші здобутки під силу

Саме такий висновок можна зробити, про
аналізувавши підсумки господарськофінан
сової діяльності підприємств Чернігівського 
ОУЛМГ за перший  квартал нинішнього року. 
Про це і йшлося на засіданні колегії обласно
го управління лісового та мисливського госпо
дарства, яке відбулося 20 травня.

Відкрив і вів засідання колегії начальник облас-
ного управління Сергій Аніщенко.

З доповіддю виступила начальник відділу еко-
номіки і фінансів управління Наталія Курись.

Вона, зокрема, відзначила, що в першому квар-
талі 2021 року підприємствами Чернігівського об-
ласного управління лісового та мисливського 
господарства створено лісових культур на площі 
173,8 гектара.

Доповнення лісових культур проведено на   18,7 
гектарах, створено плантацій  новорічних ялинок 
на 6,4 гектара, посіяно розсадників на 1,3 гекта-
ра, проведений догляд за лісовими культурами  на 
площі 5,4 гектара, а обробіток ґрунту – на 152 гек-
тарах. Це щодо лісовідновлення.

Далі доповідачка зупинилася на підсумках лі-
совпорядкування. Проведено рубок формування та 
оздоровлення лісів на площі  майже 4 тисячі гекта-
рів і заготовлено деревини загальною масою 120,2 
тисячі кубометрів, у тому числі ліквідної – 97,4 тися-
чі кубічних метрів.

Рубки догляду проведені на площі 600 гектарів 
(206 відсотків до плану)  загальною масою 13,9 ти-
сячі кубометрів (232 відсотки до плану), в тому чис-
лі з метою освітлення – 174,4 гектара, прочищення 
– 228,3 гектара, прорідження – 99,3 гектара, а про-
хідних рубок – на 98 гектарах.

Відрадно, що протягом першого кварталу року 
в лісах, підпорядкованих  обласному управлінню 
лісового та мисливського господарства, пожеж не 
було. А з метою їх попередження і виникнення ство-
рено 278,5 кілометра мінералізованих смуг та про-
ведено доглядів за ними на 155 кілометрах.

За перший квартал 2021 року виявлено сім ви-
падків незаконних рубок загальним обсягом на 12,5 

кубометра. Сума збитків – 105,8 тисячі гривень. 
Рейдовими бригадами лісгоспів протягом звітно-
го періоду проведено 654 рейди з охорони лісів від 
незаконних рубок, браконьєрства, порушень пра-
вил пожежної безпеки тощо. Складено 14 прото-
колів про адміністративні правопорушення, накла-
дено адміністративних штрафів на суму 7,1 тисячі 
гривень.

У першому кварталі лісгоспами від усіх видів 
рубок заготовлено 272,5 тисячі кубометрів дере-
вини – порівняно з минулорічним періодом мен-

ше на 5,6 відсотка. Спад об’ємів лі-
созаготівель допущений більшістю 
лісгоспів, окрім Корюківського, Се-
менівського, Холминського і Черні-
гівського.

На рубках головного користуван-
ня заготовлено 175,1 тисячі кубоме-
тра деревини при плані 161,1 тисячі 
кубометра.

За підсумками першого кварталу 
поточного року ціна знеособлено-
го кубометра заготовленої дереви-
ни склала 899,42 гривні. Порівняно 
з відповідним періодом минулого 
року збільшилась на 213,9 гривні 

або на 31,2 відсотка.
В переробку деревообробні підрозділи лісгоспів  

відправили 49,1 тисячі кубометрів деревини. Це на 
2,8 тисячі кубометрів менше за аналогічний період 
минулого року.

Продукції переробки деревини випущено на 73,5 
мільйона гривень – на 5,7 мільйона гривень більше, 
ніж за відповідний минулорічний період.

Вихід з одного кубометра пущеної в переробку 
деревини склав 1498,83 гривень. Це більше за від-
повідний період минулого року на 192,39 гривень 
або майже на п’ятнадцять відсотків.

Реалізовано лісопродукції на 212,8 мільйона 
гривень, а продукції переробки деревини – на 72,6 
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мільйона гривень, в тому чис-
лі на експорт 55,8 мільйона гри-
вень.

Ціна знеособленого кубоме-
тра реалізованої деревини по-
рівняно з відповідним минуло-
річним періодом збільшилась 
на 178 гривень і склала 927,87 
гривні.

Вартість заготовленого кубо-
метра перевищила вартість реа-
лізованого кубометра в ДП «Го-
роднянський лісгосп» (-91,49 
гривні), в ДП «Добрянський 
лісгосп» (-10,39 гривні), у ДП «Ні-
жинський лісгосп» (-173,68 грив-
ні) і в ДП «Остерський лісгосп» (-10,15 гривні).

Відрадно, відзначила доповідачка, що нещас-
них випадків, пов’язаних і не пов’язаних з виробни-
цтвом, та дорожньо-транспортних пригод за звіт-
ний період не було.

За три місяці цього року  обсяг реалізації про-
дукції склав 288,7 мільйона гривень і зріс порівняно 
з відповідним періодом 2020 року на 70,4 мільйона 
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1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14

1 Борзнянський 3,467 5,500 2,000 5,000 4,116 1,500 5,000 3,800 1,0 31,383 3,4870 5

2 Городнянський 3,863 6,167 2,000 5,167 4,639 1,500 5,000 3,867 1,0 33,202 3,6891 3

3 Добрянський 4,613 6,433 2,000 5,000 2,420 1,000 5,000 3,867 1,0 31,333 3,4815 6

4 Корюківський 4,089 6,500 2,000 5,167 4,737 1,250 5,000 3,722 1,0 33,465 3,7184 2

5 Ніжинський 4,450 5,167 2,000 5,500 3,678 0,750 5,000 3,322 1,0 30,866 3,4296 7

6 Н.-Сіверський 3,448 3,667 2,000 5,000 3,623 1,000 5,000 3,261 1,0 27,998 3,1109 12

7 Остерський 4,206 5,667 3,000 5,167 2,510 0,500 5,000 3,317 1,0 30,366 3,3740 8

8 Остерський військовий 4,258 5,833 2,000 5,000 3,242 0,500 5,000 3,244 1,0 30,078 3,3420 10

9 Прилуцький 3,459 4,533 2,000 5,333 3,322 1,500 5,000 3,267 1,0 29,414 3,2682 11

10 Семенівський 5,221 3,400 2,000 5,000 4,142 1,000 5,000 3,444 1,0 30,207 3,3563 9

11 Холминський 5,234 5,333 2,000 5,000 4,689 1,500 5,000 3,789 1,0 33,545 3,7273 1

12 Чернігівський 5,736 6,333 1,000 5,167 3,800 0,500 5,000 3,233 1,0 31,769 3,5299 4

гривень або на 32,3 відсотка. Темп росту забезпе-
чили всі підприємства.

На ведення лісового господарства за перший 
квартал року направлено 57,7 мільйона гривень, 
що менше минулорічного на 635 тисяч гривень. 
Найбільший спад допущений ДП «Чернігівський 
лісгосп» (-2,6 мільйона гривень) і ДП «Добрянський 
лісгосп» (-1,8 мільйона гривень).

Реалізація на один гектар загальної площі зе-
мель, які перебувають у постійному користуванні 
лісгоспів, склала  690,7  гривні, тобто збільшилась 
на 168,4 гривні.

Реалізація на експорт збільшилась на 7,5 міль-
йона гривень. Всього експортовано продукції на 
55,8 мільйона гривень.

Відрадно, наголосила доповідачка, що за ре-
зультатами фінансової діяльності всі підприємства 
спрацювали прибутково і отримали 2,2  мільйона 
гривень чистого прибутку.

В цілому по управлінню рентабельність усієї ді-
яльності склала 0,8 відсотка, а рентабельність  ре-
алізованої лісопродукції  – 3,8 відсотка.
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Вітаємо!

Вкладення в капітальні інвестиції 
склали 6,7 мільйона гривень –  на 5,3 
мільйона гривень більше аналогічного 
періоду минулого року.

Заборгованості з виплати заробіт-
ної плати підприємства управління не 
мають.

За три місяці нинішнього року під-
приємствами управління сплачено 
до бюджетів усіх рівнів 107,6 мільйона 
гривень податків, зборів та обов’язко-
вих платежів. Це на 15,4 мільйона гри-
вень або 16,7 відсотка більше, ніж за 
відповідний період минулого року.

З них до Державного бюджету 
сплачено 60,6 мільйона гривень (56,3 
відсотка). До місцевих – 47 мільйо-
нів гривень (43,7 відсотка), що на 6,5 
мільйона гривень або 16 відсотків 
більше, ніж за відповідний період ми-
нулого року.

Затверджені завдання зі сплати по-
датків виконані всіма лісгоспами і в ці-
лому по управлінню на 142,2 відсотка.

Крім податків підприємства управ-
ління сплатили 21,4 мільйона гривень 
Єдиного соціального внеску. Затвер-
джені завдання виконали всі підпри-
ємства.

За результатами ефективності 
управління об’єктами державної влас-
ності за перший квартал року ефек-
тивність обласного управління і всіх 
підприємств оцінено «Ефективно».

За підсумками господарсько-фі-
нансової діяльності підприємств об-
ласного управління лісового та мис-
ливського господарства за перший 
квартал року видано проект наказу.

Перехідний кубок за перше місце у 
змаганні начальник обласного управ-
ління лісового та мисливського госпо-
дарства Сергій Аніщенко вручив  ДП 
«Холминське лісове господарство», 
де директором Олександр Демченко. 
Друге місце – за ДП «Корюківське лі-
сове господарство» (директор Андрій 
Лашко), а третє – за ДП «Городнянське 
лісове господарство» (директор Ва-
лентин Реуцький).

Про ефективність використання 
лісосировинних ресурсів підприєм-
ствами управління у першому кварта-
лі року доповідав на засіданні колегії 
заступник начальника Чернігівського 
ОУЛМГ Олександр Жук.

Підсумував засідання колегії на-
чальник обласного управління лісо-
вого та мисливського господарства 
Сергій Аніщенко.

За інформацією 
Чернігівського ОУЛМГ

Денис Землянко – Денис Землянко – 
директор директор 

Добрянського лісгоспуДобрянського лісгоспу

Наказом Державного агентства лісових ресурсів України 
директором ДП «Добрянське лісове господарство» призначе-
ний Денис Землянко, котрий до цього призначення працював 
головним лісничим.

За традицією, 6 травня цього року в актовій залі лісгоспу відбу-
лося представлення нового очільника лісгоспу трудовому колекти-
ву і громадськості селища.

Денис Геннадійович Землянко народився у 1985 році в селищі 
Добрянка в родині лісівників. Після закінчення у 2007 році Аграрно-
го університету за спеціальністю «лісове господарство» працював 
інженером з охорони та захисту лісу в Добрянському лісгоспі, ліс-
ничим Комарівського лісництва, а з 2011 року – головним лісничим 
ДП «Добрянське лісове господарство».

Представляючи нового керівника, начальник ЧОУЛМГ коротко 
нагадав присутнім також історію лісгоспу, згадав імена його керів-
ників, котрі залишили помітний слід на різних етапах становлення 
та розвитку підприємства, сердечно подякував цим керівникам за 
багаторічну сумлінну працю.

Далі очільник лісової галузі області зачитав наказ про призначен-
ня Дениса Землянка директором ДП «Добрянське лісове господар-
ство», підписаний головою Державного агентства лісових ресурсів 
України Юрієм Болоховцем 5 травня цього року і побажав новому ди-
ректору, трудовому колективу лісгоспу і надалі залишатися флагма-
ном у лісогосподарюванні на благо рідної Чернігівщини.

У представленні також взяв участь народний депутат України Сер-
гій Гривко. Він відзначив вагомий внесок Добрянського лісгоспу не 
лише в економічний і соціальний розвиток регіону, а також і в політич-
ну його стабільність, бо саме багатьох працівників держпідприємства 
жителі обрали депутатами рад і територіальних громад усіх рівнів.

Народний депутат висловив упевненість, що з новим очільни-
ком лісгоспу здобутки будуть примножені, а внесок в економічний, 
соціальний і політичний розвиток регіону стане ще вагомішим.

До щирих побажань успіху в лісогосподарюванні та соціаль-
но-економічному розвитку території громади на зібранні долучи-
лися також начальник відділу інфраструктури Чернігівської рай-
держадміністрації  Ольга Манжула, депутат Чернігівської обласної 
ради Іван Дементов та голова Добрянської територіальної громади 
Світлана Бицько.

Новопризначений директор Добрянського лісгоспу Денис Зем-
лянко сердечно подякував усім, хто взяв участь в його представ-
ленні на відповідальну посаду, за теплі слова, висловлені на адресу 
трудового колективу.

За інформацією 
ДП «Добрянське лісове господарство»
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Зі здобуттям незалежнос
ті суверенна Україна і її жур
налістська спільнота 6 черв
ня відзначає День журналіста. 
Це професійне свято тих, хто 
правдивим і пристрасним сло
вом захищає в суспільстві 
правду, громадянські свободи 
і права, європейські цінності, 
суверенітет і територіальну ці
лісність держави, принципово 
і безкомпромісно бореться  в 
ефірі, на шпальтах газет і жур
налів з корупцією, чиновниць
кою байдужістю і чванством, 
піднімаючи на вершини слави і 
всенародного визнання людей 
сумлінної і самовідданої праці 
в ім’я розквіту рідної Вітчизни. 
А також мужніх захисників те
риторіальної цілісності держави, котрі, не шко
дуючи ні сил, ні здоров’я, ні самого життя захи
щають священні кордони Батьківщини.

Відрадно, що в журналістському загалі немало й 
таких, хто за мету своєї постійної і цілеспрямованої 
діяльності обрав тему захисту рідного природного 
довкілля, динамічного розвитку української лісової 
галузі, ефективного використання лісосировинних 
ресурсів, усієї фауни і флори найщедрішого зеле-
ного скарбу України і рідного Придесення. Честь і 
хвала тим небайдужим, котрі прагнуть добро і кра-
су рідної природи не лише вберегти, але й в сто-
крат примноженим передати нащадкам!

І мова не лише про постійних піклувальників лісу 
– фахових  лісівників, а й про тих, хто важливість 
нелегкої, звитяжної праці кожного лісівника, єге-
ря, лісоохоронця пристрасним словом доносить 
до серця й свідомості широкої громадськості – про  
постійних дописувачів нашого часопису «Ліси Чер-
нігівщини», інших засобів масової інформації.

Знаменно, що цьогорічний День журналіста від-
значаємо якраз в сторічний ювілей утворення Чер-

нігівського обласного управління 
лісового та мисливського госпо-
дарства і в п’ятнадцяті роковини з 
дня виходу першого номера часо-
пису «Ліси Чернігівщини».

У зв’язку з цим та з нагоди Дня 
журналіста керівництво обласного 
управління та редколегія часопи-
су «Ліси Чернігівщини» щиро віта-
ють читачів і дописувачів до нашо-
го часопису та сердечно бажають 
всім постійно тримати в полі свого 
життєвого світогляду найбільш ак-
туальні проблеми лісів Придесен-
ня та його довкілля. І щоб ніколи не 
стомлювалися ні почуття, ні твор-
чі задуми від такої любові і вірності 
нашим чернігівським лісам!

У світлий день професійного 
свята – Дня журналіста – особли-

во теплі слова визнання керівництво управління, 
редколегія часопису і особисто начальник ЧОУЛМГ 
Сергій Аніщенко адресують найбільш активним до-

писувачам до часопису, 
чиє слово здобуло вже 
визнання, заслужену 
шану і авторитет серед 
лісівників Чернігівщини, 
а саме – інженеру лісо-
вих культур Аліні Май-
бороді з ДП «Прилуць-
ке лісове господарство», 
заступнику редактора 
районної газети «Нови-
ни Городнянщини» Павлу 
Дубровському, інжене-
ру з охорони та захисту 
лісу з ДП «Семенівське 
лісове господарство» 
Михайлу Волку, голові 
профспілкової організа-
ції ДП «Ніжинське лісове 

господарство» Юлії Стрілець. Їхній журналістський 
доробок в часописі «Ліси Чернігівщини» наказом на-
чальника ЧОУЛМГ Сергія Аніщенка відзначено Почес-
ними грамотами Чернігівського обласного управлін-
ня лісового та мисливського господарства.

Сердечно вітаємо також з професійним святом 
журналістів газети «Чернігівщина» – вірного побра-
тима часопису «Ліси Чернігівщини» – та журналістів 
газет територіальних громад області, для котрих 
теми розвитку лісової галузі та захисту довкілля 
завжди актуальні і постійні.

Добра вам, міцного здоров’я, нових творчих зле-
тів, дорогі колеги, у вашій благородній справі!

Олександр ЖУК, 
голова редколегії часопису 

«Ліси Чернігівщини»,
Чернігівської обласної організації 

товариства лісівників України

З Днем журналіста!З Днем журналіста!



6 № 2 (58), 2021 р.

Всеукраїнська акція

Всеукраїнська акція «Озеленення України: 
один мільйон дерев за 24 години» відбулася 
10 квітня в усіх регіонах держави за підтрим
ки Міністерства захисту довкілля та природних 
ресурсів України, Державного агентства лісо
вих ресурсів і Книги рекордів України.

 
На Чернігівщині ця справді доленосна подія при-

множення зеленого скарбу лісів і загалом довкілля 
Сіверського краю відбулася в усіх державних лісо-
господарських підприємствах за активної участі 
керівників і спеціалістів держлісгоспів, їхніх вироб-
ничих підрозділів, юних ентузіастів з учнівських ліс-
ництв, а також представників громадськості: активу 
територіальних громад, депутатів органів місцево-
го самоврядування, екологічних організацій, пред-
ставників ЗМІ.

А саме урочисте і хвилююче дійство з весняного 
висаджування дерев у рамках Всеукраїнської акції 
розпочалося квітневого ранку в Новояриловицько-
му лісництві ДП «Добрянське лісове господарство», 
де поставили за мету в кварталі 31 на площі 2,9 гек-
тара висадити 16600 молодих дерев, з них 13800 – 
сосни звичайної і 2800 – берези повислої.

У Всеукраїнській акції взяли участь представ-
ники обласної державної адміністрації, заступники 
голови обласної ради Ніна Лемеш та Дмитро Бла-
уш, начальник обласного управління лісового та 
мисливського господарства Сергій Аніщенко, на-
чальник відділу лісового господарства Чернігів-
ського ОУЛМГ Вадим Фесюн, представники органів 
місцевої влади, громадської ради при Чернігівсько-
му ОУЛМГ, члени учнівських лісництв, журналісти.

Енергійного імпульсу злагодженій праці з озеле-
нення у Новояриловицькому лісництві надали ви-
ступи шановних гостей і учасників цього хвилюю-
чого дійства.

Передаючи вітання учасникам акції від голови 
ОДА Анни Коваленко,  організатори заходу зазна-
чили, що перед початком акції вона зробила обліт 
на гелікоптері і з висоти пташиного польоту поба-
чила, яке прекрасне наше Придесення з його за-
чарованою Десною, річками і озерами, гаями і лі-
сами. Але очільниця обласної держадміністрації з 
обуренням висловилася про суцільне заорюван-
ня прибережних земель сільгоспвиробниками, що 
вкрай шкідливо для довкілля, бо в річки й озера сті-
кає з полів уся «хімія». Неприємно вразили її і згари-
ща від спаленої трави, пожнивних решток, засміче-
ність узлісь і придорожніх смуг.

Оглядаючи ліси, Анна Коваленко переконалася, 
як багато роботи у лісівників та у всіх охоронців при-
роди. Тож недаремно у цей пам’ятний квітневий ра-
нок в нашій області, як і в усій Україні, продовжуєть-
ся розпочата торік важлива державницька справа з 
озеленення України. Акція набуває особливої акту-
альності після масштабних лісових пожеж, а також 
викликів нашій природі, пов’язаних із кліматични-

Озеленення рідного краю – Озеленення рідного краю – 
запорука здорового довкіллязапорука здорового довкілля
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ми змінами. Зарадити цьому якраз і 
має Всеукраїнська акція з озеленен-
ня України мільйоном дерев за одну 
добу. 

У виступах заступників голови 
обласної ради Ніни Лемеш та Дми-
тра Блауша йшлося про те, що саме 
завдяки постійній турботі лісівників 
Чернігівщини, діяльності лісгоспів і 
їхніх виробничих підрозділів щоріч-
но вагомо поповнюються бюджети 
територіальних громад, а соціальна 
інфраструктура сіл і селищ постій-
но отримує від них належну підтрим-
ку та забезпечення роботою сотень 
жителів області. Депутати обласної 
ради підтримують і завжди підтри-
муватимуть акції, спрямовані на збе-
реження прекрасного довкілля нашого Придесен-
ня, зокрема і через постійне озеленення міст, сіл і 
селищ Сіверського краю, а також і берегів Десни, 
малих річок, утримання в належному стані природ-
них заповідників області. Озеленення України міль-
йоном дерев протягом дня – старт для плідної ді-
яльності всіх органів місцевого самоврядування в 
справі охорони довкілля.

З масштабами організації цього заходу на Чер-
нігівщині ознайомив учасників акції депутат облас-
ної ради, організатор цього проекту в області Сер-
гій Охонько та вручив подяки за участь в осінній 
Всеукраїнській акції.

Начальник обласного управління лісового та 
мисливського господарства Сергій Аніщенко сер-
дечно привітав усіх учасників Всеукраїнської ак-
ції в держлісгоспах області, подякував шановним 
гостям за участь і теплі слова на адресу лісівників. 
Він відзначив, що всі державні підприємства лісово-
го господарства, які координуються Чернігівським 
обласним управлінням лісового та мисливського 
господарства, готувалися до цієї акції: організацію 
її проведення обговорено на колегії директорів лі-
согосподарських підприємств, у кожному підпри-
ємстві визначені лісові ділянки для висаджування 
дерев, а також відповідальні за проведення акції. 
Розроблені заходи під час її проведення, врахову-
ючи карантинні обмеження.

Заплановано було висадити 
155740 дерев на площі 26,4 гекта-
ра. Для участі в акції кожне підпри-
ємство запрошувало представників 
влади, волонтерів, громадськість, 
учнівську молодь, ветеранів лісово-
го господарства, учасників АТО і всіх 
зацікавлених.

Торік 17 жовтня під час акції з осін-
нього висаджування мільйона дерев 
за один день 325 учасників висади-
ли майже на 21 гектарі 111976 дерев: 
97606 сосен, 10270 беріз, 410 дубів. 
Акція підвищила поінформованість 
громадськості щодо надзвичайної 
ролі лісів, привернула увагу суспіль-
ства до проблем їх збереження та 
примноження.

Лісогосподарські підприємства щорічно в се-
редньому проводять лісовідновлення майже на 
двох тисячах гектарів. Для лісових насаджень лісів-
ники вирощують 18-20 мільйонів штук стандартно-
го садивного матеріалу. Асортимент лісових порід 
– до 30 видів. Стандартного садивного матеріалу 
для озеленення вирощують до 60 тисяч.

Підприємства створюють також лісові наса-
дження на прийнятих малопродуктивних сільсько-
господарських землях, що збільшує лісистість об-
ласті. З 2006 року створено таких насаджень на 
5948 гектарах.

Після виступу очільника ЧОУЛМГ виконувач 
обов’язків директора ДП «Добрянське лісове гос-
подарство» Денис Землянко ґрунтовно пояснив 
учасникам акції, як проводити посадку дерев, до-
тримуючись вимог охорони праці, закликав відпові-
дально поставитися до такої важливої роботи, щоб 
кожне деревце прижилося, виросло і зберегло до-
бру пам’ять про садівників.

…І ось перші шеренги молодих дерев здобува-
ють собі затишну домівку в 31-му кварталі Новояри-
ловицького лісництва.

Підсумував проведену протягом дня роботу на-
чальник Чернігівського ОУЛМГ Сергій Аніщенко. Він 
щиро подякував учасникам акції за сумлінну пра-
цю, побажав, щоб кожний саджанець неодмінно 
прижився, зміцнів, виріс і став живим свідком май-
бутнього розквіту України, рідної Чернігівщини.

До участі в акції долучилися начальник відді-
лу екологічного моніторингу Департаменту еколо-
гії та природних ресурсів Чернігівської ОДА Сергій 
Панкеєв, виконувач обов’язків начальника Держав-
ної екологічної інспекції у Чернігівській області Ва-
лентина Дзюба, керівник Чернігівського осеред-
ку Спілки добровольців України Роман Гільєвич та 
доброволець Вадим Йовенко, представники Олім-
пійського комітету стипендіатка відділення Юлія 
Синявська, біатлоністка збірної України Ірина Пе-
тренко-Варвинець.

Лісівники і всі учасники Всеукраїнської акції пе-
реконані, що зазеленіє Україна новою молодою си-
лою. На добро, на сподіваний мир, на краще життя!

 
За інформацією 

ДП «Добрянське лісове господарство»
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Навчання

Вчилися гасити пожежі Вчилися гасити пожежі 
об’єднаними зусиллями  об’єднаними зусиллями  

Анонсовані головою Державного агентства 
лісових ресурсів України Юрієм Болоховцем 
спільні тактико-спеціальні навчання з гасіння 
умовних лісових пожеж тривають в лісах Черні-
гівщини.

Порівняно прохолодні та дощові цьогорічні кві-
тень і травень не дають українським лісівникам під-
став для самозаспокоєння відносно того, що й літо 
буде таким. А тому під головуванням міністра захи-
сту довкілля та природних ресурсів України Рома-
на Абрамовського відбулася селекторна нарада, 
на якій обговорили результати виконаної роботи в 
рамках Протоколу наради щодо стану готовності 
до пожежонебезпечного періоду.

Дві доби, 13-14 травня, лісівники Київського та 
Чернігівського ОУЛМГ  проводили спільні тактичні 
навчання з ліквідації умовної лісової пожежі.

За сценарієм навчання черговий Городищен-
ського лісництва виявив пожежу з камер відеоспо-
стереження ДП «Остерський військовий лісгосп». 
Він повідомив про це директора підприємства Во-
лодимира Брайка, котрий відразу прийняв рішення 
про залучення до гасіння пожежі допоміжних засо-
бів пожежогасіння лісгоспу.

Спочатку – силами лісової охорони Бондарів-
ського та Карпилівського лісництв. Але пожежа роз-
повсюджувалася, і головний лісничий Олег Кулініч 
інформує про додаткову потребу сил та засобів по-
жежогасіння. Тоді керівництво лісгоспу повідомляє 
про обставини, які склалися, Чернігівське обласне 
управління лісового та мисливського господарства і 
просить залучити для гасіння пожежі додаткові сили.

Начальник відділу лісового господарства Вадим 
Фесюн доповідає про ситуацію, яка склалася у лісах 
Остерського військового лісгоспу, Держлісагентство. 
Тим часом площа пожежі вже перевищила 5 гектарів. 
Вона продовжує нарощувати свою лиховісну силу.

На пожежу прибуває загін лісової охорони ДП 
«Остерське лісове господарство» з пожежною ав-
томашиною  ЗІЛ-131, АЦ – 40,  пожежним модулем 
АПЛ та лісоохоронцями.

Ніжинські лісівники прибули з пожежною техні-
кою та трьома лісоохоронцями.

ДП «Чернігівське лісове господарство» доправи-
ло на пожежу машину ЗІЛ – 131, АЦ – 40 та пожежний 
модуль АПЛ і п’ять, шість чоловік особового складу.

Та й цими силами вогонь приборкати не вдаєть-
ся. І тоді на допомогу прибуває зведений загін № 9 
Київського обласного управління лісового та мис-
ливського господарства з вісьмома одиницями 
спецтехніки та з 35 вогнеборцями.

Нарешті поширення пожежі зупинено і її лока-
лізовують. Головний лісничий ДП «Остерський вій-
ськовий лісгосп» повідомляє до штабу про припи-
нення розповсюдження пожежі.

Керівник штабу, начальник відділу лісового 
господарства Вадим Фесюн приймає рішення ви-
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ставити пости чергування по периметру пожежі. 
Облаштували і наметове містечко для ночівлі вог-
неборців на безпечній відстані.

На ранок пожежа повністю ліквідована. Залива-
ються водою останні осередки відкритого вогню.

Ось як прокоментували спільне тактико-спеці-
альне навчання його учасники:

Начальник відділу охорони і захисту лісів 
Державного агентства лісових ресурсів Украї-
ни Микола Гонтарук:

– До кінця травня плануємо такі навчання про-
вести поміж всіма обласними управліннями. Адже 
торік кількість пожеж сягнула двох з половиною ти-
сяч, площа знищених лісів – понад 70 тисяч гек-
тарів, завдані збитки перевищили 19 мільярдів 
гривень. Та найтрагічніше те, що в цих пожежах за-
гинуло 16 людей.

Зважаючи на це, з ініціативи голови Державного 
агентства лісових ресурсів України Юрія Болохов-
ця на засіданні з техногенно-екологічної безпеки 
та надзвичайних ситуацій 12 квітня цього року при-
йняли рішення  провести спільні навчання.

Начальник Чернігівського обласного управ-
ління лісового  та мисливського господарства 
Сергій Аніщенко:

– Вчимося гасити великі лісові пожежі. Ясна річ, 
умовні, але із залученням сил та засобів наших ко-
лег із сусідніх областей, якщо своїми силами спра-
витися не можемо.

Минулий рік став для лісівників уроком на  при-
кладі Житомирської і Луганської областей, де ста-
лися жахливі за своїми масштабами і наслідками 
пожежі. Тож в цьому році ми і теоретично, і практич-
но під час навчань прагнемо  заздалегідь чітко від-
працювати гасіння  навіть масштабних пожеж.

За інформацією Чернігівського ОУЛМГ
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Вітаємо!

Лісівник – то назавжди: Лісівник – то назавжди: 
до 180-річчя ННІ лісового i садово-паркового до 180-річчя ННІ лісового i садово-паркового 
господарства та 95-річчя Боярської ЛДСгосподарства та 95-річчя Боярської ЛДС

Її робота розпочалася з виставки наукових здо-
бутків інституту. Тут можна було побачити все: від 
систем моніторингу пожеж до виробів з деревини і 
декоративних фігурок та панно, вкритих стабілізова-
ним мохом.

А віншували лісівників НУБіП на урочистому за-
сіданні вченої ради ННІ лісового і садово-парково-
го господарства. Участь у ньому взяли голова Дер-
жавного агентства лісових ресурсів України Юрій 
Болоховець, почесний директор інституту, колишній 
очільник галузі Валерій Самоплавський, голова ради 
роботодавців ННІ Ігор Мельник, генеральний дирек-
тор комунального об’єднання «Київзеленбуд» Олек-
сій Король, керівники обласних управлінь лісового та 
мисливського господарства, науковці, випускники, 
студенти і гості.

Від імені ректора університету Станіслава Ніко-
лаєнка всю спільноту лісівників привітав проректор 
з науково-педагогічної роботи, міжнародної діяльно-
сті та розвитку Вадим Ткачук.

ННІ лісового i садово-паркового господарства – 
найстаріший підрозділ НУБіП, – відзначив він. Його 
історія розпочалася у 1840 році із заснування Ма-
римонського інституту сільського господарства і лі-
сівництва. Інститут пройшов славетний шлях і про-
довжує стабільно розвиватися, незважаючи на не 
завжди сприятливі умови.

Вадим Ткачук виконав ще одну приємну місію: 
вручив Почесні грамоти Верховної Ради України Ро-
ману Василишину, Андрію Білоусу і Віктору Свинчу-
ку, Почесні грамоти Кабінету Міністрів України – Сер-
гію Ковалевському, Олені Колесніченко, нагрудний 
знак Міністерства освіти і науки «За наукові та освіт-
ні досягнення» – Петру Лакиді, почесні грамоти МОН 
– Галині Домашовець, Олександру Совакову, Подя-
ки МОН – Віктору Миронюку, Олесі Піхало, Наталії 
Пузріній, Андрію Спірочкіну, Подяки Київського місь-
кого голови – Інні Бобошко, Юлії Горкуші, Сергію Сен-
доніну.

Не забув про лісівників і НУБіП: почесні грамоти 
університету отримали Петро Яворовський, Андрій 
Виговський, Ірина Бобошко-Бардін, Олександр Кай-
дик, Марія Дубчак, Вадим Приступко, Вадим Майда-
ненко, подяки – Василь Гуменюк, Олександр Сошен-
ський, Ганна Лобченко, Надія Дегтярьова, Катерина 
Колесніченко, Оксана Багацька, Олександра Стра-
шок, Лариса Романцова і Ганна Новакова.

Далеко не кожен виш має таку багату історію, 
тому я гордий тим, що отримав освіту саме тут. Як і 
третина з 50 тисячного колективу фахівців, який очо-
люю сьогодні, вітаючи almamater, сказав Юрій Бо-
лоховець. У нашій галузі мати диплом випускника 
ННІ лісового і садово-паркового господарства – то 
вже конкурентна перевага при працевлаштуванні. 
Недарма ж 9 з 24 обласних керівників вийшли саме з 
цих стін. А студентам хочу сказати: у світі, який стрім-
ко змінюється, коли багато професій скоро просто 
зникнуть, лісівник – то назавжди!

В університеті до 180річчя ННІ лісового i 
садовопаркового господарства та 95річчя 
Боярської лісової дослідної станції пройшла 
міжнародна науковопрактична конференція 
«Теперішнє та майбутнє лісів екотону середніх 
широт».
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Голова Державного агентства лісових ресурсів 
України висловив подяку всім викладачам, ветера-
нам інституту, які виховали цілі покоління фахівців 
галузі, та вручив подяки Володимиру Грибу, Ользі 
Марчук, Ганні Бойко, Оксані Павліщук, Віктору Мау-
реру і Марині Сухомлин.

Директор ННІ лісового і садово-паркового госпо-
дарства Петро Лакида подякував керівникові за таку 
високу оцінку роботи, та запевнив: інститут і надалі 
готуватиме гідні кадри та робитиме все для розбудо-
ви лісової галузі України.

Ще один випускник лісфаку, а нині голова Товари-
ства лісівників України, завідувач кафедри ботаніки, 
дендрології та лісової селекції Юрій Марчук привітав 
колег від всього 25-тисячного колективу громадської 
організації та вручив нагороди товариства: іменний 
годинник – Олені Пінчевській, Почесні грамоти – Оль-
зі Токаревій і Олександру Середюку, Подяки – Сергію 
Дударцю, Світлані Білоус, Івану Лакиді і Марії Шевчук.

А Ігор Мельник, як і належить голові ради робото-
давців, відзначив найкращих студентів інституту мо-
тиваційними листами.

Сьогодні на святкування зібралися багато керів-
ників різних рівнів, але нічого б ми не досягли, якби 
не наші вчителі, висловив переконання Валерій Са-
моплавський. Адже тут нам дали не лише знання, а 
й навчили правильно ставитися до професії та лю-
дей, з якими працюєш, до своїх підлеглих. І тому за-
раз, ставши успішними у кар’єрі, маємо підтримува-
ти almamater.

 Сповідує цей принцип і начальник Сумського об-
ласного управління лісового та мисливського госпо-
дарства Віктор Чигринець, який разом з колегами 
подарував інституту інтерактивну дошку.

Бо теперішній студент – вже інший, переконаний 
він. То ми писали крейдою і витирали написане ру-
кавом, нові ж часи потребують зовсім іншої бази для 
якісного навчання.

Наразі створення зелених острівків у величезних 
мегаполісах – світовий тренд. Не виняток і столиця 
України, зазначив Олексій Король. Я очолю «Київзе-
ленбуд» – колектив, який налічує 2800 чоловік, з яких 
кілька сотень – випускники НУБіП. До речі, саме вони 
є нашими топ-менеджерами. А науковці вишу взяли 
активну участь у розробці програми розвитку зеле-
ної зони Києва. Тож сподіваюся на подальшу співп-
рацю, в тому числі і у практичній підготовці студентів 
і працевлаштуванні випускників.

Привітали колектив і колеги по університету: де-
кани факультетів і керівники ННІ.

Закриваючи цей парад вітань, учитель багатьох 
присутніх, нині – радник директора ННІ професор 
Олексій Пилипенко підсумував: запорука подальшо-
го розвитку лісівничої галузі, її ренесансу – сучасні 
достойники науки і освіти, їхній світлий розум і колек-
тивна праця.

На пленарному засіданні, яке продовжило роботу 
конференції, обговорювали питання сучасного ста-
ну лісів екотону середніх широт в умовах глобальних 
змін та викликів, з якими стикається лісове госпо-
дарство: інвентаризацію та моніторинг лісів в інфор-
маційному забезпеченні сталого лісового господар-
ства, інноваційні підходи до охорони лісів від пожеж 
у контексті кліматичних змін, лісове господарство на 
засадах екологічно орієнтованого лісівництва, агро-
лісомеліоративне забезпечення збалансованого 
землекористування, інноваційні технології у виготов-

ленні меблів та виробів із деревини, сучасні тенден-
ції формування урболандшафтів та лісове госпо-
дарство на засадах ландшафтно-екосистемного 
лісівництва в екотоні «ліс-степ».

Про історію та сучасність ННІ лісового і садо-
во-паркового господарства розповів його директор 
Петро Лакида, доповіді на актуальні теми представи-
ли директор Боярської лісової дослідної станції Ана-
толій Карпук, провідний науковий співробітник Між-
народного інституту прикладного системного аналізу 
(Австрія), нобелівський лауреат Анатолій Швиденко, 
провідний науковий співробітник відділу комплексної 
оцінки та управління природними ресурсами ДУ «Ін-
ститут економіки природокористування та сталого 
розвитку НАН України» І. Лицур та інші.

Продовжили наукову дискусію на базі Боярської 
ЛДС, де до уваги учасників представили цікаві нау-
кові об’єкти.

Ірина КУШНІРЕНКО

До щирих і сердечних привітань зі славним ювіле-
єм авторитетного і відомого навчального закладу, які 
надійшли з усіх куточків України, з далекого і ближ-
нього зарубіжжя, де також добре відомі імена пред-
ставників української лісової науки і тих випускників, 
котрі в різні десятиріччя вийшли з його аудиторій у 
широкий світ лісознавства, практичного лісогоспо-
дарювання та садово-паркового господарства долу-
чається і численний загін лісівників Чернігівщини.

 Лісівники Придеснянського краю, котрі мали 
честь тут навчатися у різні роки і десятиріччя, щиро 
бажають своїй альма-матер щедрого повноколосся 
в подоланні нових стрімких наукових  висот, успіхів 
у навчанні і вихованні сумлінних висококваліфікова-
них кадрів, до останку відданих благородній лісовій 
справі і синівському обов’язку в збереженні рідного 
довкілля.
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У профспілкових організаціях

Виправдала довіруВиправдала довіру
8 червня відбулася VI звітновиборна конфе

ренція Чернігівської обласної організації про
фесійної Спілки працівників лісового госпо
дарства України, на яку прибуло 37 делегатів 
від 17 первинних профспілкових організацій. 
Конференція пройшла в актовій залі підприєм
ства «Навчальнометодичний центр» Федерації 
профспілок Чернігівщини.

Перед делегатами з доповіддю виступила го-
лова обкому профспілки Наталія Кудласевич. Вона 
звітувала за свою роботу з червня 2016-го до черв-
ня 2021 року. Потім виступила голова ревізійної ко-
місії Валентина Баргамін.

Обговорювали ці звітні доповіді голови пер-
винних профспілкових організацій Семенівсько-
го, Борзнянського та Прилуцького лісгоспів Леонід 
Ірха, Сергій Ступаков і Олександр Болобан, лісни-
чий Косачівського лісництва Остерського лісгоспу 
Анатолій Костенко. Всі вони відзначили, що за п’ять 
років обласною профспілкою зроблено багато до-
брих і важливих справ для соціального захисту та 
підтримки людей праці і їхніх сімей, зокрема дітей, 
ветеранів галузі. Особливо дякували голові обкому 
профспілки Наталії Кудласевич за допомогу в ліку-
ванні важких хвороб – делегати конференції пере-
дали такі зворушливі листи зі щирими подяками.

На конференції виступив начальник обласного 
управління лісового та мисливського господарства 
Сергій Аніщенко. Сергій Михайлович наголосив, що 
взаємна, ефективна співпраця адміністрації лісо-
господарських підприємств та профспілкових ор-
ганізацій покращила економічний і фінансовий стан 
підприємств Чернігівського ОУЛМГ. А це – достойна 
заробітна плата працівників та істотні надходження 
до місцевих бюджетів.

У своєму виступі голова ЦК профспілки пра-
цівників лісового господарства України Степан 
Кривов’язий розповів, що цього року профспілка 
відсвяткувала 25-річчя. Тож Степан Йосипович уро-
чисто вручив Почесні грамоти ветеранам галузі та 
профспілкового руху, першим делегатам з’їзду ЦК 
профспілки, головам первинних профспілкових ор-
ганізацій Корюківського та Холминського лісгос-
пів Петру Устименку і Олександрові Прояві. Степан 
Кривов’язий підкреслив, що попереду у профспіл-
ки – реформування галузі, тож потрібно зберегти 
трудові колективи лісогосподарських підприємств 
України і забезпечити їх ефективну роботу.

Голова Федерації профспілок Чернігівщини Ігор 
Москаленко відзначив, що профспілка лісівників 
входить до п’ятірки найкращих, відстоює виважену 
державницьку позицію, бере участь у всіх важливих 
заходах, які відбуваються на Чернігівщині на захист 
людей праці.

Делегати одноголосно знову обрали на VI звіт-
но-виборній конференції Чернігівської обласної ор-
ганізації професійної Спілки працівників лісового 
господарства України – Наталію Миколаївну Кудла-
севич.

Також були обрані делегати на VI з’їзд ЦК проф-
спілки працівників лісового господарства України.  
Конференція рекомендувала з’їзду знову обрати 
головою ЦК профспілки Степана Кривов’язого.

За інформацією Чернігівського ОУЛМГ
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     Роковини

Акція

Ювілейні насадження з нагоди Ювілейні насадження з нагоди 
30-річчя незалежності України30-річчя незалежності України

Майже 30 років тому нездійснен
на мрія багатьох поколінь втілилася в 
життя: Україна стала вільною та неза
лежною! Впродовж тридцяти років не
залежності Україна утвердилася як 
демократична, суверенна і соборна єв
ропейська держава.

3 квітня на території Ічнянського лісни-
цтва державного підприємства «Прилуць-
ке лісове господарство» відбувся захід, що 
мав дуже символічне значення для кожного 
учасника. 

В рамках Акції «Створюємо ліси разом» 
у кварталі 63 виділі 20 на площі 3 га було 
створено ювілейні насадження з нагоди 
30-річчя Незалежності України. 

Понад 17 тисяч нових дерев сосен та 
берізок висадили представники Ічнянської 
спілки ветеранів воїнів АТО разом зі свої-
ми родинами. Серед хлопців, які боронили 
кордони України від російських окупантів, є 
й працівники лісгоспу. Тож захисників нашої 
держави запросили взяти участь у цій мир-
ній та корисній праці – садіння лісу. 

На місці створення молодих насаджень 
встановлено пам’ятний знак, який буде кра-
щим спогадом про цей пам’ятний день. Ми 
впевнені, що посаджені дерева, через де-
сяток років перетворяться у молодий ліс, 
який буде приносити користь нашій Україні.

За інформацією
 ДП «Прилуцьке лісове господарство»

Пам’ятаймо про подвиг!Пам’ятаймо про подвиг!
35 Років з дня Чорнобильської ка-

тастрофи – термін, з одного боку, 
зовсім незначний, адже, щоб подо-
лати негативні наслідки, потрібне не 
одне століття, проте, з іншого боку, 
досить тривалий, адже за цей час світ 
навколо нас змінився до невпізнан-
ня. На щастя, ще лишилися ті, кому 
ми завдячуємо нашими життями, хто 
саможертовно та мужньо кинувся на 
боротьбу з лихом – ліквідатори. Саме 
їм міський голова Олександр Кодола 
вручив нагрудні знаки «Герой Чорно-
биля». На заході відзначили також і ніжинських лісівників за активну участь у облаштуванні ялівцями 
– символом вічності – Алеї Життя у сквері Чорнобильців, та за партнерства ГО «Українська ініціатива» 
вручили книгу «#madeinukraine» («Зроблено в Україні»).

P.S: подвиг тих, хто ціною власного життя врятував наші – неоціненний! Пам’ятаймо про це!

За інформацією ДП «Ніжинське лісове господарство»
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Збережемо ліси

Ефективно захищати ліси Ефективно захищати ліси 
від хвороб і шкідниківвід хвороб і шкідників

У весняну пору лісівники, як правило, най-
більше уваги приділяють посадці лісу. Та не 
менш важливою залишається й боротьба зі 
шкідниками, адже саме навесні починається 
новий вегетаційний період, коли можна вияви-
ти спалахи масового розмноження шкідників та 
основні осередки хвороб лісу.

Чернігівські ліси потребують найбільш ефектив-
ного і фахового захисту від хвороб та шкідників. 
Щоб досягнути саме такого рівня лісозахисту, 18 
травня в ДП «Остерський лісгосп» відбувся прак-
тичний семінар-нарада на тему: «Здійснення комп-
лексу заходів в осередках шкідників і хвороб лісу».

Розпочав семінар директор ДП «Остерське лісо-
ве господарство» Григорій Шульга. На семінарі ви-
ступили начальник відділу лісового господарства 
Вадим Фесюн, начальник відділу діагностики дер-
жавного спеціалізованого лісозахисного підприєм-
ства «Київлісозахист» Валерій Чавченко та головний 
лісопатолог цього підприємства Валентин Голик.

Для ознайомлення із загальною лісопатологіч-
ною ситуацією в лісонасадженнях області та ос-
новними завданнями захисту лісу від шкідників і 
хвороб на семінар були  запрошені головні лісничі 
та інженери охорони і захисту лісу лісгоспів, а також 
головні спеціалісти ЧОУЛМГ.

Начальник відділу діагностики ДСЛП «Київлі-
созахист» Валерій Чавченко у своєму виступі за-
значив, що «здоров`я» лісів Чернігівщини за остан-
ні п’ять років істотно погіршилося. Головна цьому 
причина – низка негативних екологічних чинників, 
на які лісівники, на жаль, не можуть вплинути.

Крім того, набирає обертів заселення лісових 
насаджень сосновим шовкопрядом, що призво-
дить до значного пошкодження дерев.

Щодо прогнозів розвитку шкідників і хвороб лісу 
в нинішньому році та про їх осередки в лісах у розрі-
зі лісгоспів Чернігівщини інформував учасників семі-
нару Валерій Чавченко. За його словами, на площах 
осередків шкідників лісу на підприємствах облуправ-
ління ведеться постійний моніторинг, плануються ви-
нищувальні заходи боротьби на семистах гектарах.

В уражених осередках переважають такі шкід-
ники як сосновий шовкопряд, сосновий п’ядун, со-
снова совка, звичайний сосновий пильщик, травне-
вий хрущ.

Якщо ж зосередитися на  хворобах лісу, то на об-
ліку нині перебуває вже 21,37 тисячі гектарів лісів, 
з них 3866 гектарів потребують санітарно-оздоро-
вчих заходів.

Динаміку поширення осередків шкідників та хво-
роб лісу на підприємствах протягом останніх п’яти 
років начальник відділу діагностики продемонстру-
вав у графіках, таблицях та діаграмах.

Головний лісопатолог Валентин Голик розповів 
про нові Санітарні правила в лісах України з ураху-
ванням оцінки впливу на довкілля.
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Вітаємо!

А стосовно лісогосподарських підприємств, під-
порядкованих  Облагролісу, то головний лісопато-
лог наголосив, що часто саме їхні масиви є загроз-
ливими осередками шкідників. Він також нагадав, 
що рекогносцирувальні обстеження лісгоспів ма-
ють щороку обіймати щонайменше 10 відсотків 
вкритих лісом площ. Такі заходи насамперед по-
винні здійснюватися в тих насадженнях, де потен-
ційно можуть з’явитися шкідники.

На семінарі обго-
ворили й інші важли-
ві питання. Зокрема, 
аналіз призначення 
суцільних санітарних 
рубок в осередках 
соснового шовкопря-
ду, кореневої губки, 
динаміку проектуван-
ня санітарно-оздо-
ровчих заходів за ос-

танні п’ять років та особливості планування таких 
заходів. Значну увагу звернули і на оформлення до-
кументації з лісозахисту – періодичність, строки та 
вимоги до заповнення звітності.

Не обминули увагою учасники семінару і акту-
ального питання пожежної безпеки.

Практична частина семінару відбулася у Горба-
чівському лісництві, в лісових масивах якого нещо-
давно виявлено осередки соснового шовкопряду. 
Учасники семінару мали змогу розпитати фахівців 
з лісозахисту про все стосовно шкідників і хвороб 
лісу, висловити свої пропозиції щодо основних за-
вдань із захисту лісів області від шкідників і хвороб.

За інформацією Чернігівського ОУЛМГ

Сергію Луференку – 60!Сергію Луференку – 60!
28 березня відсвяткував своє 60ліття 

майстер лісу Олександрівського лісництва 
ДП «Добрянське лісове господарство» Сер
гій Іванович Луференко. Народився ювіляр 
в мальовничому селі Олександрівка, на Рі
пкинщині, у робітничій сім’ї. Отримавши 
професію водія, він пов’язав своє життя з 
Добрянським держлісгоспом. Починав уч
нем слюсаря, а після армії та роботи в Го
родні, у 1982 році повернувся у рідне село, 
в Добрянський держлісгосп. Працював во
дієм, а згодом – лісником.

Обирався депутатом Олешнянської селищної 
ради. Активно відстоював інтереси громади, до-
помагав людям. Тож до нього з великою повагою 
ставляться односельці. А колеги по роботі ша-
нують Сергія Івановича за його професіоналізм, 
сумлінність, чуйність і щиру любов до лісу.

За досягнуті успіхи, сумлінне ставлення до 
службових обов’язків, активну участь у гро-
мадській діяльності неодноразово був наго-
роджений почесними грамотами та подяками 
голови Товариства лісівників України, Чернігів-
ського ОУЛМГ, Ріпкинської районної ради, ДП 
«Добрянське лісове господарство».

Колеги та друзі від усієї душі вітають Сергія 
Івановича зі знаменною подією в його житті. Зи-
чимо Вам, дорогий ювіляре, здоров’я, миру, до-
статку. Живіть довго та щасливо!

Колектив ДП «Добрянське 
лісове господарство»
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З перших вуст

РЕФОРМУВАННЯ РЕФОРМУВАННЯ 
ЛІСОВОЇ ГАЛУЗІЛІСОВОЇ ГАЛУЗІ

З перших днів мого голову-
вання розпочато підготовку до 
реорганізації державних лісогос-
подарських підприємств. Нара-
зі проведені обговорення опти-
мальної моделі реформування з 
зацікавленими сторонами, про-
рахований економічний ефект та 
можливі ризики впровадження 
обраної моделі реформування. 
Остаточне рішення стосовно кіль-
кості підприємств у кожній області 
буде прийнято на основі відповід-
ного Указу Президента України.

Завдяки оптимізації вивіль-
ниться приблизно 250 млн грн 
адміністративних витрат, що складає 17% всіх адміністратив-
них витрат системи. Економічними перевагами таких дій також 
стане випуск конкурентоспроможної продукції, вирівнюван-
ня фінансових можливостей, підвищення ефективності вироб-
ництва підприємства, зростання продуктивності праці, збіль-
шення прибутку та рентабельності виробництва. При цьому 
скорочення персоналу передбачається тільки на рівні 6%.

ПОКРАЩЕННЯ ФІНАНСОВОГО ЗАБЕЗПЕЧЕННЯПОКРАЩЕННЯ ФІНАНСОВОГО ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ

Для досягнення максимального ефекту від оптимізації 
лісгоспів потрібно змінити підхід до податкового навантаження 
галузі. Тому Держлісагентством підготовлено проєкт постано-
ви Кабінету Міністрів України щодо зменшення державними лі-
согосподарськими підприємствами відрахувань до державно-
го бюджету чистого прибутку від діяльності підприємств з 80% 
до 30%.

Напрацьовані підходи до зміни системи оподаткування, 
оскільки податок повинен виступати як ринковий інструмент 
раціонального лісокористування та формування лісового дохо-
ду, частка якого може витрачатися на покриття витрат, пов’яза-
них з відновленням лісових насаджень, їх вирощуванням, охо-
роною і збереженням.

ДІДЖИТАЛІЗАЦІЯДІДЖИТАЛІЗАЦІЯ

З метою забезпечення прозорої діяльності та доступу до 
суспільно важливої інформації Держлісагентством завершу-
ються роботи щодо:

• надання адміністративних послуг в онлайн-форматі. Що-
року в Україні видається 40 000 лісорубних квитків і 110 000 сер-
тифікатів про походження лісоматеріалів. Для цих бізнес-про-
цесів притаманні 2 речі: супроводження документацією у 
паперовому форматі та застарілі дозвільні процедури. Аби за-
ощадити час та зменшити кількість паперів при наданні цих 2-х 
найбільших адмінпослуг галузі, наразі завершується їх цифро-
ва трансформація та інтеграція в державну систему «Дія».

• впровадження передових ГІС-технологій. Розроблені кро-
ки для цифровізації процесів лісовпорядкування і відведен-
ня лісових ділянок шляхом використання цифрових інструмен-
тів і швидкої синхронізації із центральними базами даних. Крім 
того, розроблена концепція створення Всеукраїнської мережі 
протипожежного захисту лісів із можливістю онлайн-моніто-
рингу стану насаджень.

• створення та наповнення Єдиного Інтернет-порталу, на 
якому буде зосереджена наступна інформація: моніторинг вну-
трішнього споживання деревини, узагальнені дані електрон-
ного обліку деревини, реєстр лісорубних квитків, реєстр по-
стійних лісокористувачів, реєстр сертифікатів походження 
деревини, електронних аукціонів з продажу деревини, карти 
місць рубок, інтерактивна публічна карта державного лісового 
кадастру, тематичні геопросторові дані, узагальнені дані націо-
нальної інвентаризації лісів.

• створення Телеграм-бота 
Держлісагентства.

Для контролю за рухом сиро-
вини Держлісагентстовм розро-
блено концепцію системи Елек-
тронного Обліку Деревини 2.0. 
Вона дозволить повністю взя-
ти під контроль обіг деревини на 
ринку України. Нова система змо-
же перевіряти походження і істо-
рію будь-якої окремо взятої партії 
деревини незалежно від її стану. 
Ліс, який буде зрубаний за чорною 
схемою, не матиме електронного 
ідентифікатора у новому цифро-
вому середовищі і вважатиметься 
незаконним.

Розпочато роботи з модерні-
зації процесів, зокрема відведен-

ня насаджень у рубки. Зараз проводиться інтеграція інструмен-
ту з можливостями геопорталу «Ліси України». Це дозволить 
створити «живу» карту України з актуальними відведеними ді-
лянками з контурами територій і підв’язаними під них лісоруб-
ними квитками.

РИНОК ДЕРЕВИНИРИНОК ДЕРЕВИНИ

Питання забезпечення прозорого ринку деревини з метою 
унеможливлення корупції та зловживань при продажі дереви-
ни надзвичайно актуальне. Держлісагентством, не чекаючи 
схвалення Закону, запроваджені кроки по застосуванню від-
критих ринкових інструментів, а саме 100% аукціонних торгів. 
Завдяки постійному моніторингу виконання протокольних рі-
шень у 2021 році вдалося суттєво збільшити як обсяг реалі-
зації, так і середню вартість 1 кубометра реалізованої дере-
вини, яка за результатом аукціонів зросла на 17% і становить 
1673 грн.

Крім того, Держлісагентством вперше реалізовано пілот-
ний проєкт щодо продажу на аукціонах продукції переробки 
державних лісогосподарських підприємств.

За рахунок запроваджених заходів забезпечено рівний до-
ступ до ресурсу та створення конкурентних цін, а реалізація 
зросла на 2 млрд грн – приріст 36 %.

Проданий на аукціонах поточного року обсяг лісоматеріалів 
становив близько 4,6 млн м3, що на 40 % більше, ніж за аналогіч-
ний період минулого року.

Покращення соціально-економічних показників галузі у 
2021 році та технічне переоснащення

• На ведення лісового господарства державними підпри-
ємствами було спрямовано 1 мільярд 658 мільйонів грн, що на 
283,2  млн грн більше, ніж минулого року.

• середньомісячна заробітна плата штатних працівників в 
цілому по галузі склала 13226 грн і зросла порівняно з відповід-
ним періодом минулого року на 38%.

• підприємствами  галузі   сплачено  до   бюджету 3 млрд 
грн податків, зборів та обов’язкових платежів, що на 21% біль-
ше аналогічного періоду минулого року. Рентної плати сплаче-
но 686,4 млн грн, що на 7% більше аналогічного періоду мину-
лого року.

За 5 місяців 2021 року державними лісогосподарськи-
ми підприємствами суттєво оновлено матеріально-технічну 
базу. Придбано 77 тракторів, 7 вантажних автомобілів, при-
чепів та напівпричепів – 42 од., гідроманіпуляторів – 28 од., 
легкових спецавтомобілів – 101 од.,  та 2 трелювальних ле-
бідки.

Крім того державними лісогосподарськими підприємства-
ми з початку року придбано 6 пожежних автомобілів, 11 лісо-
вих пожежних модулів на повнопривідному шасі, 46 лісових 
пожежних модулів на пристосований техніці, 8 пожежно-спо-
стережних веж, 42 телевізійні системи спостереження, 371 ра-
діостанцію та інший пожежний інвентар на суму 21,6 млн гри-
вень.

Юрій Болоховець 100 днів на посаді Голови Юрій Болоховець 100 днів на посаді Голови 
Держлісагентства: що зроблено за цей часДержлісагентства: що зроблено за цей час

ГОЛОВА ДЕРЖЛІСАГЕНТСТВА ЮРІЙ БОЛОХОВЕЦЬ ЗВІТУЄ ПРО РЕЗУЛЬТАТИ РОБОТИ:ГОЛОВА ДЕРЖЛІСАГЕНТСТВА ЮРІЙ БОЛОХОВЕЦЬ ЗВІТУЄ ПРО РЕЗУЛЬТАТИ РОБОТИ:
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НАЦІОНАЛЬНА ІНВЕНТАРИЗАЦІЯ ЛІСІВНАЦІОНАЛЬНА ІНВЕНТАРИЗАЦІЯ ЛІСІВ

У квітні схвалено порядок проведення національної інвен-
таризації лісів, який унормовує процедури проведення робіт, 
регламентує повноваження та відповідальність відповідних 
центральних органів виконавчої влади. Зараз очікуємо, що піс-
ля проведення тендерів на закупівлю відповідного обладнан-
ня розпочнуться польові роботи. Проте важливо зазначити, що 
національна інвентаризація лісів – це загальнодержавна робо-
та і потребує виділення коштів державного бюджету.

ЗБІЛЬШЕННЯ ПЛОЩІ ЛІСІВ ЗБІЛЬШЕННЯ ПЛОЩІ ЛІСІВ 
ТА ВІДТВОРЕННЯ ЛІСОВИХ ЛАНДШАФТІВТА ВІДТВОРЕННЯ ЛІСОВИХ ЛАНДШАФТІВ

Суттєвих результатів досягнуто у питанні визначення та 
збереження самосійних лісів. Для збереження самозалісе-
них земель на підставі наданої Держгеокадастром інформації,  
державними лісогосподарськими підприємствами відповідно 
до чинного законодавства розпочато процедуру з метою при-
єднання самозалісених ділянок до складу цих підприємств.

Для вирішення питань відтворення лісу стійкими до зміни 
клімату породами дерев незабаром на повну потужність за-
працює Львівський лісовий селекційно-насіннєвий центр по 
вирощуванню посадкового матеріалу із закритою кореневою 
системою. Також весною розпочато будівництво аналогічного 
регіонального лісового насіннєво-селекційного центру в Лима-
ні Донецької області на базі державного підприємства «Лиман-
ське лісове господарство». Центр зможе забезпечити випуск 
1200 тис. сіянців покращеної якості, що дасть змогу відновлю-
вати понад 200 га лісу за рік. У подальшому центр зможе подво-
їти свої потужності.

Для забезпечення потреб державного управління, стра-
тегічного планування ведення лісового господарства та моні-
торингу довкілля Держлісагентством на розгляд Міністерства 
захисту довкілля та природних ресурсів України направлений 
проєкт наказу Міндовкілля «Про затвердження показників ре-
гіональних нормативів оптимальної лісистості території і міні-
мально необхідної захисної лісистості агроландшафтів Укра-
їни». Досягнення нормативів лісистості, визначених наказом, 
в повному обсязі сприятиме посиленню багатогранних еколо-
гічних функцій лісів, збереженню біорізноманіття та агроланд-
шафтів, збільшенню їхнього ресурсного потенціалу, посиленню 
інтеграції лісового господарства України в міжнародні процеси 
захисту та відтворення лісів.

На постійному контролі знаходиться питання ліквідації на-
слідків великих лісових пожеж 2020 року.

За час мого головування Держлісагентством розглянуто та 
погоджено технічну документацію з інвентаризації земель на 
площі понад 350 тис. га, на підставі яких будуть оформлені ре-
чові права постійного користування лісогосподарськими під-
приємствами.

Крім того, Держлісагентство та Держгеокадастр укла-
ли Меморандум про взаємодію та координацію діяльності для 
своєчасного надання необхідної інформації Держлісагентству, 
необхідної для формування та наповнення відомостями Дер-
жавного лісового кадастру.

ПЕРЕХІД НА НАБЛИЖЕНІ ДО ПРИРОДИ ПЕРЕХІД НА НАБЛИЖЕНІ ДО ПРИРОДИ 
МЕТОДИ ГОСПОДАРЮВАННЯМЕТОДИ ГОСПОДАРЮВАННЯ

Враховуючи суспільний резонанс, який викликають суціль-
ні зруби, ми плануємо поступово перейти до використання по-
ступових, вибіркових і комбінованих типів рубок, наближених 
до природного лісівництва. У травні прийнято протокольне рі-
шення щодо створення робочої групи з напрацювання змін до 
законодавства.

РОЗШИРЕННЯ МЕРЕЖІ РОЗШИРЕННЯ МЕРЕЖІ 
ПРИРОДНО-ЗАПОВІДНОГО ФОНДУПРИРОДНО-ЗАПОВІДНОГО ФОНДУ

Загальна кількість об’єктів ПЗФ підприємств системи 
Держ лісагентства становить  3324 на площі 1,3 млн га.

Відсоток заповідання 17.1% (найбільший відсоток запо-
відання в Донецькій 56%, Чернівецькій 31,4%, Миколаївській 
27,6% та Тернопільській 27,3% областях).

За останній рік додатко заповідано 7 тис. га лісів. У 2021 
році з метою розширення територій природно-заповідного 
фонду за рахунок лісів Держлісагентства, погоджено:

• проєкт Указу Президента України щодо створення націо-
нального природного парку «Холодний яр» на площі 6,8 тис.га 
(лист від 02,02.2021 № 02-27/761-21);

• проєкти розпоряджень Кабінету Міністрів України щодо 
розроблення проектів землеустрою природоохоронних уста-

нов на загальній площі 43 тис. га (НПП «Нижньодніпровський» 
– 13,4 тис. га, НПП «Кременецькі гори» – 2,8 тис. га, НПП «Медо-
бори» – 1 тис. га, НПП «Верховинський» – 1,7 тис. га, , НПП «Дерма-
но-Острозький» – 0,6 тис. га, НПП «Бойківщина» – 6,3 тис. га, НПП 
«Кам’янськасіч» – 1,8 тис.га, НПП «Нобельський» – 15,4 тис. га).

ОХОРОНА ЛІСІВ ВІД НЕЗАКОННИХ РУБОКОХОРОНА ЛІСІВ ВІД НЕЗАКОННИХ РУБОК

Незважаючи на роботу у забезпеченні прозорості діяльно-
сті та діджиталізації процесів лісового господарства, спосте-
рігається суттєвий попит на незаконно заготовлену деревину. 
І хоча обсяг незаконних рубок у 2021 році склав 2,4 тис. куб. м, 
що становить 8% від обсягу за аналогічний період 2020 року 
(54,6 тис. куб. м), ці показники є ще досить високими.

Для покращення ситуації Держлісагентством розроблено 
проєкт постанови Кабінету Міністрів України про затверджен-
ня критеріїв, за якими оцінюється ступінь ризику від прова-
дження господарської діяльності та визначається періодич-
ність проведення планових заходів державного нагляду за 
додержанням нормативно-правових актів щодо ведення лісо-
вого господарства.

ОХОРОНА ЛІСІВ ВІД ПОЖЕЖОХОРОНА ЛІСІВ ВІД ПОЖЕЖ

Катастрофічні пожежі минулого року виявили серйозні про-
блеми у їх попереджені, ранньому виявленні осередків займан-
ня та оперативному реагуванню всіх відповідальних служб.

Тому з ініціативи Держлісагентства у 2021 році започатко-
вано проведення спільних навчань протипожежних підрозділів 
із залученням 2-3 обласних управлінь лісового та мисливсько-
го господарства. Проведення тренувань сприяло відпрацюван-
ню злагоджених дій та взаємодії під час гасіння лісових пожеж, 
у разі виникнення такої необхідності. Завдяки постійній роботі і 
суттєвому оновленню основних протипожежних засобів, площа 
лісових пожеж (порівняно з 2020 роком) зменшилася в 64 рази.

КАДРОВА РОБОТАКАДРОВА РОБОТА

У 2021 році  мною введено вимогу щодо фаховості претен-
дентів на посаду. Проведено 10 конкурсів  на начальників Закар-
патського, Дніпропетровського, Чернігівського, Луганського, 
Полтавського та Харківського ОУЛМГ, заступників начальників 
Івано-Франківського, Сумського та буде проведено 8 конкурсів 
(2 повторних) на посади начальників Івано-Франківського, Ми-
колаївського ОУЛМГ, заступників начальників Закарпатського, 
Дніпропетровського, Харківського, Чернівецького, Сумського 
та Івано-Франківського ОУЛМГ.

МІЖНАРОДНЕ СПІВРОБІТНИЦТВОМІЖНАРОДНЕ СПІВРОБІТНИЦТВО

Під моїм головуванням у квітні 2021 року делегація України 
взяла участь у роботі 8-ї Міністерської конференції по захисту 
лісів Європи. Взято загальні добровільні зобов’язання стосовно 
адаптації лісів до зміни клімату та схвалено основні напрямки 
роботи процесу «Ліси Європи» на наступний рік.

Проведено два онлайн-тренінги за участі Федерального 
міністерства сільського господарства, регіонів та туризму Ав-
стрії.

Активізувалось також виконання міжнародних проєктів. У 
2021 році стартувало виконання двох проєктів – проекту ФАО 
по запобіганню всихання соснових насаджень та проекту USAID 
по ліквідації наслідків пожеж у Луганській області.

РОБОТА З ГРОМАДСЬКІСТЮРОБОТА З ГРОМАДСЬКІСТЮ

Навесні цього року Держлісагентство спільно із благодій-
ним фондом «Озеленення України» провело акцію «Озеленення 
планети», в рамках якої встановлено світовий рекорд – за один 
день в 110 країнах світу більше 2 млн людей висадили 5,5 млн 
дерев та саджанців. Із загальної кількості в Україні взяли участь 
1,6 млн людей, які в лісах та скверах висадили 4,1 млн дерев, 
кущів та саджанців.

Одні тільки лісівники по всій Україні 10 квітня висадили біль-
ше 3 млн дерев на загальній площі 647 га.

У рамках цьогорічної весняної акції Держлісагентства 
«Створюємо ліси разом» висаджено  4,8 млн дерев на площі 
957,2 га по всій Україні. У заходах із садіння дерев взяли участь 
майже 17 тис. представників громадськості, школярів та сту-
дентів. Фахівцями лісогосподарських підприємств проведено 
ряд інформаційно-пізнавальних заходів: понад 250 екскурсій, 
400 лекцій, організовано понад 200 заходів для підгодівлі тва-
рин. За допомогою працівників галузі проведено близько 450 
заходів із благоустрою територій шкіл та населених пунктів.
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До 100-річчя Чернігівського ОУЛМГ

З історії лісів ЧернігівщиниЗ історії лісів Чернігівщини
І сьогодні, і багато років тому професія лісів

ника була небезпечною. Кожен, хто працює у 
лісі, потребує не лише значних теоретичних та 
практичних знань, а й безумовної витримки і го
товності до викликів як професійних, так й істо
ричних.

НА РУБЕЖІ ЖИТТЯ. НА РУБЕЖІ ЖИТТЯ. Драматичні події та випро-
бування випали на долю лісівників у далекому 1920 
році. 16 жовтня дорогою на Чернігів поблизу села 
Жидиничі (неподалік від с.Ковпита) під час виконан-
ня службового завдання був убитий із рушниці за-
відувач Пакульського лісозаготівельного відділен-
ня Рувін Фрадін.

В документі Губернського лісового комітету, 
який зберігається у  Державному архіві Чернігів-
ської області, значиться: «16 сего октября в 7 ча-
сов вечера, по дороге проездом в Чернигов, около 
д.Жидинич убит выстрелом из ружья заведующий 
Пакульским лесозаготовительным участком Рувин 
Фрадин. Расследованием, произведенным техру-
ком Района Анисовцем обнаружено, что Фрадин 
ехал в Чернигов по делам службы, следователь-
но убит при исполнении служебных обязанностей, 
и что убийство совершено бандитами из мести за 
поведение работ Фрадиным по заданиям Гублес-
кома...».

Втратила годувальника родина лісівника – дру-
жина, 3 дітей (віком від 4 до 8 років) і сестра, яка 
мала вади слуху та мови.

Після трагічного випадку Комітет службовців 10 
і 4 районів вийшли із проханням до керівних органів 
Губернського лісового комітету щодо постійної ви-
дачі допомоги (пайка) родині загиблого.

ДЕРЕВИНА – СТРАТЕГІЧНИЙ ПРОДУКТ У ВСІ ДЕРЕВИНА – СТРАТЕГІЧНИЙ ПРОДУКТ У ВСІ 
ЧАСИ.ЧАСИ. Важливість і особливі умови лісівничої про-
фесії підтверджує наступний документ. Комен-
данту 10-го лісозаготівельного району (орієнтовно 
ліси діючого ДП «Чер-
нігівський лісгосп») По-
ловоцькому надходить 
лист із Чернігівської гу-
бернської надзвичай-
ної комісії по боротьбі із 
контрреволюцією, шпи-
гунством, спекуляцією, 
бандитизмом і службо-
вими злочинами (лист 
№ 576 від 26 січня 1921 
року) про виділення дров 
паливних. Як наслідок – 
дрова із Жукотської лі-
сосіки були терміново 
транспортовані гужовим 
транспортом. В ті часи 
один кінь на санях мав змогу здійснити перевезен-
ня в кількості 2/8 кубічних сажнів (один сажень = 
2,134 метра).

Стратегічний продукт – дрова у терміновому по-
рядку заготовляли із лісових масивів нинішнього 

ДП «Чернігівський лісгосп» – транспортували в Чер-
нігів із Яцевської, Моргулицької лісосіки. Для без-
перебійного функціонування залізного транспор-
ту Чернігів-Крути із Буди в Муравійку. Окрім цього 
деревина чернігівських лісів використовувалася і в 
судно-, авіа будівництві тощо.

Забезпечення лісом півдня країни і Чорного 
моря – першочергові завдання на той час Губерн-
ського  лісового комітету. «…Снабжение таких при-
станей, как Кордонсконе  верфь, лежащей на Чер-
ниговской губернии, не может быть выполнено 
Черниговским гублескомом не только по принци-
пиальным мотивам, но и по существу, так  как Чер-
ниговщина несравненно беднее лесом, чем сосед-
ние с нею Гомельская и Минская губернии.. А также 
отсутствие санного пути, денежных знаков, про-
дуктов и прочих условий, которые тормозят дея-
тельность Гублескома… Все же, несмотря на все 
эти причины, приняты меры для постройки судов 
лесных материалов…» – документ ДАЧО.  Першо-
чергово для будівництва 3 суден, відповідно до за-
значеного документу, Чернігівським губернським 
комітетом було підготовлено 100 колод для борто-
вих дошок.

НЕЗАКОННІ РУБКИ ЛІСУ.НЕЗАКОННІ РУБКИ ЛІСУ. Достатньо клопотів 
та збитків лісовому господарству завдавали са-
мовільні рубки. У своєму листі (№362 від 8.07.1920) 
лісничого Руднянського лісництва до комендан-
та 10 лісозаготівельного району та відповідних ке-
рівних органів значиться: «Самовольные порубки 
приняли ужасающий характер: население не огра-
ничилось расхищением леса на отведенных делян-
ках. Последние дни рубят лес где попало. Скугари 
(прим. на сьогодні Михайло-Коцюбинська селищ-
на ТГ) и другие прилегающие села вырубили даже 
защитную дачу «Комитет». Шесть красноармейцев, 
откомандированы в Чернигов. Осталась безоруж-
ная лесная стража, которая бессильна что-либо 
сделать для прекращения порубок, тем более, что 
порубщики приезжают в лес многими десятками и 
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большей частью вооружены. Для прекращения по-
рубок необходимо прислать вооруженный отряд, 
который бы арестовал в лесу хоть несколько чело-
век и посадил в тюрьму».

Чергове звернення – від Любецького лісництва. 
У листі від 17.07.1920 року: «…В урочищах Топилов, 
Криничное вблизи д.Шкуранки (сьогодні у складі 
Любецької селищної ТГ) производится массовое 
хищение леса местными жителями, в присутствии 
сторожей, забирается в подводы строевой лес и 
дрова, сторожа подействовать такому самоуправ-
ству, будучи не вооружены, не могут. Местная 
Редьковская милиция к прекращению краж леса 
никаких мер не принимает…».

Щоб зупинити масові незаконні рубки у всіх ліс-
ництвах Чернігівського повіту, комендант 10-го лі-
созаготівельного району клопотав у вищого керів-
ництва ввести військову комендатуру, забезпечити 
всю лісову охорону зброєю та допомогти у вилу-
ченні вкраденого лісу. Втім, клопотання не було за-
доволено в необхідному обсязі.

Боролися не лише із крадіями лісу. Шкоди на-
садженням завдавала гусінь соснового шовкопря-
да. Лісничий Пакульського лісництва навіть звер-
тався  до Всеукраїнського центрального управління 
лісами для винагороди 17 лісникам, які, окрім ос-
новних обов’язків, доклали значні зусилля у бороть-
бі із шкідниками та мали значні витрати на взуття.

1936 рік. «Свавільні порубки лісу Краслянської 
лісодачі спричинили велику захламленість лісу, 
що спровокувало розповсюдження шкідників: ко-
роїдов/лубоїдов, які шкодитимуть і сусіднім да-
чам місцевого значення», – говориться в документі 
Держархіву. Боролися із шкідниками шляхом спа-
лювання порубкових решток. В сусідній лісовій дачі 
зафіксовані незаконні рубки молодняка сосни.

ЕПІДЕМІЯ ТИФУ. ЕПІДЕМІЯ ТИФУ. Як і сьогодні, масові захворю-
вання вражали людей і на початку XX століття. Ок-
рім війни та збройних конфліктів, вимушені були 
боротися із епідемією тифу. Умовами швидкого по-
ширення захворювання було масове скупчення лю-
дей, відсутність належної медичної допомоги, ан-
тисанітарія. Хвороба не мала кордонів. Лісівники 
не стали винятком. В архівних листах Пакульсько-
го лісництва та Губернського лісового комітету: 
«…в виду развивающей болезни – тифа, в связи с 
голодовкой, необходимо иметь на месте разработ-
ки фельдшера для оказания помощи рабочим, для 
чего прошу отпустить необходимые медикаменты 
и командировать фельдшера…»,  «эпидемические 
заболевания среди рабочих по заготовке топлива 
еще больше ухудшают катастрофическое положе-
ние Республики с топливом…».

ЗАМІСТЬ ЕПІЛОГУ.ЗАМІСТЬ ЕПІЛОГУ. Деревина як основний про-
дукт лісу завжди потрібні для суспільства. Лісівни-
ки виконують дійсно стратегічні завдання, щоб за-
безпечити якісним продуктом державу, відновити і 
захистити ліс.

 
За матеріалами Державного 
архіву Чернігівської області, 

Олена МАКІВЧУК

Що може бути Що може бути 
кращим, ніж лишити кращим, ніж лишити 
по собі добрий слід?по собі добрий слід?

«Краще дерево в землі, ніж кулька в небі», 
– твердо впевнений випускний 4-А клас 
ЗОШ №7 в Ніжині, тож разом із лісівниками 
висадили на шкільному подвір’ї дуба – сим-
вол мужності, стійкості, витримки – словом, 
всього того, що так знадобиться майбутнім 
випускникам у житті.

«А ще ми зустріча-
тимемося біля нашо-
го дуба після закінчен-
ня школи, коли будемо 
зовсім дорослими, і 
згадуватимемо, як ве-
село і цікаво було його 
садити!» – радіють 
четвертокласники. І 
справді, що може бути 
кращим, ніж лишити по 
собі добрий слід?

За інформацією 
ДП «Ніжинське 

лісове господарство»
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Міжнародні контакти

Обмінялись досвідом із полякамиОбмінялись досвідом із поляками

У травні Національний університет біоре
сурсів і природокористування України приймав 
делегацію вченихлісівників Roman Wójcik та 
Wojciech Kędziora з Варшавського природни
чого університету (#SGGW) у рамках програми 
ERASMUS +.

Учасники делегації відвідали Чернігівське об-
ласне управління лісового та мисливського госпо-
дарства, а також ДП «Корюківське лісове господар-
ство», завітали на екологічну стежку Корюківського 
лісництва, де розміщено 14 стендів із пізнавальни-
ми матеріалами про різноманіття місцевої флори та 
фауни. Побували у лісовому розсаднику лісництва 
площею 1,9 га, де вирощується садивний матері-

ал хвойних і листяних порід, які використовуються 
лісництвами при посадці лісу. У Щорському лісни-
цтві гості завітали на рекреаційний пункт в урочищі 
Щимельське, а також оглянули ділянки природного 
поновлення сосни звичайної на площі 0,6 га. Лісни-
чі коротко схарактеризували свої лісництва та наго-
лосили на головних завданнях, які щодня постають 
перед працівниками лісової галузі.

Також у змішаному режимі відбулися лекції про 
досвід польських лісівників з інвентаризації лісів та 
лісового моніторингу.

За інформацією 
ДП «Корюківське лісове господарство»

     Дерева пам’яті

Людина живе, доки її пам’ятаютьЛюдина живе, доки її пам’ятають
Щоб залишити для на-

щадків добру пам’ять про 
колишнього директора ДП 
«Семенівський лісгосп» 
(1997-2020) Олександру 
Василівну Дудко, колектив 
лісгоспу вирішив посадити 
молодий ліс.

Лісівниця за освітою, 
працелюб за натурою, вона 
ніколи не пасувала перед 
труднощами, згуртовува-
ла колектив і націлювала 
його на високі здобутки. 
Усю свою енергію вкладала 
в розвиток підприємства, 
але, на жаль, пішла з життя 
завчасно. Відтепер висад-
жені сосни та берези ста-
нуть пам’яттю для нащадків 
про Олександру Василівну.

За інформацією 
ДП «Семенівське 

лісове господарство»

У лісівників є традиція – створювати лісові культури на 
честь працівників, які своєю плідною працею примножували 
лісові багатства Семенівщини.
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Наука і ліс

Теорія на практиці – річ захоплива!Теорія на практиці – річ захоплива!

Теорія без практики завжди не
повна. Саме тому викладачі НУ 
«Чернігівська політехніка» та сту
денти кафедри «Аграрні техноло
гії та лісове господарство» разом 
з головними спеціалістами відді
лу лісового господарства ЧОУЛМГ 
Володимиром Перев’язком та Во
лодимиром Кірієнком  завітали до 
Ніжинського лісгоспу.

Директор підприємства Володи-
мир Костирко провів змістовну екс-
курсію, показавши гостям  лісові 
розсадники, генетичні резервати,  су-
часний комплекс для переробки шишок, теплич-
не господарство та декоративний розсадник. Сту-
денти дещо вже знали з підручників та розповідей 
викладачів, та все ж на них чекало багато неспо-
діванок: вразила постійна лісонасіннева ділянка 
модрини європейської , сосни веймутової та дуба 
північного (бореального), які налічують більше ста 
років.

Ще одна цікавинка, яку раніше не бачили ні ви-
кладачі, ні студенти вишу, – шишкосушарка.

«Найважливішим завданням лісового господар-
ства є збереження та відновлення лісу, а для цього 
необхідно мати високоякісне насіння. Саме тому ми 
придбали комплекс для переробки шишок, – роз-
повів Володимир Костирко. – Новітній пристрій зда-
тен за добу переробити до ста кілограмів шишок, з 
яких ми отримуємо чисте відбірне насіння для посі-
ву у наших розсадниках, коробах, теплицях».

На пам’ять про зустріч на території Іржавського 
лісництва учасники заходу разом висадили тую – 
символ твердості, стійкості, довголіття.

На завершення пізнавальної екскурсії лісівники 
приготували для гостей лісовий чай, який завдяки 
своїм цілющим властивостям та неперевершеному 
аромату вже давно став родзинкою кожного цікаво-
го знайомства!

За інформацією
 ДП «Ніжинське лісове господарство»

     Добра справа

Поєднали красиве і кориснеПоєднали красиве і корисне
Чудовий весняний настрій у працівників 

Костобобрівського лісництва та жителів сіл Угли 
і Олександрівка. Всі гуртом вони створювали мі-
ні-дендропарк біля садиби Костобобрівського 
лісництва в селі Угли.

Висаджували здебільшого декоративні дерева 
та чагарники: вербу кулясту, спірею японську, яли-
ну гніздовидну, вербу Матсудана. Садили майбутню 
окрасу села також працівники Семенівського лісгос-
пу, учні Олександрівського ЗСО І-ІІ ст. та жителі ста-
ростинського округу.

Лісівники вирішили  восени доповнити парк пло-
довими деревами, щоб поєднати красиве і корисне.

За інформацією 
ДП «Семенівське лісове господарство»
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У мисливських господарствах

Розвиток мисливства в лісгоспах має набути Розвиток мисливства в лісгоспах має набути 
більшого значення, навіть ніж переробка  більшого значення, навіть ніж переробка  

Саме таке завдання перед лісгоспами ви-
значив голова Держагентства лісових ресур-
сів України Юрій Болоховець на черговому за-
сіданні колегії Держлісагентства.

 Отож на засіданні колегії обласного управлін-
ня лісового та мисливського господарства, яке від-
булося 23 квітня в актовій залі облуправління, було 
всебічно розглянуте і проаналізоване єдине питан-
ня порядку денного: «Про стан ведення мислив-
ського господарства користувачами мисливських 
угідь у Чернігівській області».

Із ґрунтовною інформацією з цього питання ви-
ступив начальник мисливського відділу ЧОУЛМГ 
Микола Пиріг.

Відкриваючи засідання колегії, начальник об-
ласного управління лісового та мисливського 
господарства Сергій Аніщенко наголосив, що пи-
тання розвитку мисливства в області у зв’язку із 
завданням, визначеним головою Держлісагентства 
лісових ресурсів України, набуває важливого і ак-
туального значення. Бо досі на розвиток мислив-
ства, відверто кажучи, в лісгоспах дивилися як на 
справу другорядну. А між тим у європейських краї-
нах, як-от Угорщина, як зазначав голова Держліса-
гентства, саме мисливство приносить більший до-
хід, ніж деревообробка. Отож, і для наших лісгоспів 
орієнтиром має стати європейський підхід у лісого-
сподарюванні.

Виступаючи з питання порядку денного засідан-
ня колегії, начальник мисливського відділу ЧОУЛМГ 
Микола Пиріг зазначив, що далеко не всі користувачі 
мисливських угідь сумлінно виконують свої обов’яз-
ки, забезпечуючи ефективний розвиток мислив-
ських господарств, відновлення чисельності диких 
тварин, належний догляд за ними і вигідний для лі-
сової галузі в цілому розвиток мисливства.

Так, зокрема, браконьєрство в мисливських 
угіддях починає набувати ознак організованої зло-
чинності у сфері незаконного використання тва-
ринного світу.

На ефективність і дієвість заходів з охорони дер-
жавного мисливського фонду негативно впливають 
окремі рішення судів щодо порушників правил по-
лювання. Відтак вони не несуть заслуженого пока-
рання і продовжують вчиняти злочини.

Доповідач нагадав усім директорам лісгоспів про 
необхідність невідкладно укладати та пере укладати 
договори про внесення плати за користування мис-
ливськими угіддями між лісгоспами та користува-
чами області, згідно статті 24 Закону України «Про 
мисливське господарство та полювання».

Щодо орієнтирів вже визначились деякі лісгос-
пи, особливо малоресурсні. Зокрема, тут всім має 
послугувати досвід Борзнянського лісгоспу. Він ма-
лоресурсний, і тому основний акцент у своїй діяль-
ності робить саме на розвиток мисливства. Його 
віднедавна очолив Андрій Данько, котрий до цього 



23№ 2 (58), 2021 р.

очолював аналогічне Прилуцьке лісове господар-
ство, яке активно займалося вирощуванням лікар-
ської сировини, заготівлею березового соку. Набу-
тий досвід Андрій Анатолійович застосовує і нині.

Маючи 107 тисяч гектарів мисливських угідь, лі-
сівники за орієнтир визначили для себе саме розви-
ток мисливства. Почали з відродження поголів’я ди-
ких кабанів – основного об’єкта для мисливців. Як 
відомо, в лісах на Поліссі диких кабанів не стало че-
рез африканську чуму. Тож починали, так би мовити, 
з нуля: завезли диких свиней з Херсонщини, яку оми-
нуло лихо. І тепер вже мають надію на відродження 
поголів’я. Планують також завести заячу ферму.

Варто відзначити, що першим успіхам у розвит-
ку мисливства в лісгоспі сприяє тридцятип’ятиріч-
ний досвід мисливствознавця Віталія Куліша. Він, 
зокрема, зазначив:

– Усі лісові галявини мисливських угідь ми засія-
ли вівсом і вже маємо з того результат. Ось ранком 
обходив угіддя і душа раділа від того, що на оцих 
«вівсяниках» пасуться молоді дикі кози. Це прива-
бливий об’єкт для майбутнього полювання. Радує і 
те, що нарешті, як засвідчив цьогорічний облік ди-
ких тварин, їх поголів’я відновлено, а деяких видів 
навіть збільшилось…

Андрій Данько додав, що вони так само про-
довжуватимуть заготовляти лікарські трави, за-
ймаються заготівлею березового соку, вирощують 
саджанці декоративних рослин та збувають їх насе-
ленню і територіальним громадам.

– Цьогоріч забезпечували лісгоспи сіянцями со-
сни та дуба – це теж принесло до бюджету лісгоспу 
160 тисяч гривень, – відзначив Андрій Анатолійович. 
– Якщо вдасться повністю реалізувати задумане 
для розвитку мисливства в лісгоспі, то й справді на-
близимося до європейського рівня лісогосподарю-
вання. А задля цього нам, лісівникам малоресурс-
них лісгоспів, треба розвиток мисливства поставити 
на значно вищий рівень. Навіть вищий, ніж деревоо-
бробка. Хоча й деревообробкою не гребуємо.

За інформацією Чернігівського ОУЛМГ

Врятували Врятували 
від загибелі лосенявід загибелі лосеня

Ця пригода, яка засвідчує людську небайду-
жість і турботу про братів наших менших, стала-
ся поблизу селища «Десна» Козелецького району.

Вигулюючи рано- 
вранці свою вівчар-
ку на території садів-
ничого кооперативу 
«Полісся», військовий 
пенсіонер Володи-
мир Н. на одній з вули-
чок натрапив на вкрай 
знесилене лосеня, яке 
тулилося до огорожі 
і не могло вже навіть 
звести свою голівку…

Чому його покину-
ла мати-лосиха – неві-
домо. Однак, якщо за-
лишити безпомічного 
малюка на поталу об-
ставин, – він загине, 
– так подумав пенсі-
онер і зателефонував 
до приватного мисливського господарства «Рись» у 
село Виповзів Козелецького району.

За лічені хвилини звідти прибув  старший єгер 
господарства Олександр Матюшко, котрий відразу 
збагнув: якщо лосеня негайно не підгодувати моло-
ком і не забезпечити йому тепле приміщення, воно за-
гине. Бо ж надто безпомічне і, напевне, новонародже-
не – не більше півторатижневого віку – іще не відсохла 
навіть пуповина…

Лосеня єгер забрав у мисливське господарство, 
де малюка одразу почали відпоювати теплим ко-
ров’ячим молоком, додаючи перепелині яйця. Мину-
ла доба, друга,  третя – і вже знайда не лише зводить 
голівку, а й спинається на ніжки та й стоїть на них до-
сить вправно. Однак, як незабаром з’ясувалося, тва-
рині коров’яче молоко не підійшло...

Тож, як розповів мисливствознавець цього госпо-
дарства Володимир Нижник, єгері планували переда-
ти лосеня у парк-сафарі «Беремицьке», де є досвідче-
ні зооспеціалісти, які могли б забезпечити врятованій 
тваринці професійний догляд і піклування. Рятівни-
ки переконані, що з лосеняти  за вольєром парку-са-
фарі виріс би гарний і дужий лось, який  знайшов би 
собі тут друзів і жив на волі. Але, на жаль, адміністра-
ція цього парку відмовила – мовляв, навіщо їм зайві 
клопоти?!

Тому мисливці передали лосеня до Київського 
центру реабілітації диких тварин «Магнат». За кожну 
добу перебування врятованої тваринки там самі ря-
тівники платять значні кошти. Проте іншого виходу 
поки що немає.

«Як не хотілося нам розлучатися з лосеням, але 
довелося, – говорить Олександр Матюшко. – Назва-
ли ми його на правах рятівників Переможцем, адже 
знайшли напередодні Дня Перемоги, і, сподіваємо-
ся,  воно таки переможе лихо, яке з ним трапилося».

Микола ОЛЕКСІЄНКО, 
фото автора
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Підсумки

Хоча результати й позитивні, Хоча результати й позитивні, 
але у мисливців є причини і для занепокоєнняале у мисливців є причини і для занепокоєння
У вкрай морозному і засніженому січнілю

тому нинішнього року, які стали нелегким ви
пробуванням для мешканців лісу, за участю 
спеціалістів Чернігівського обласного управ
ління лісового та мисливського господарства, 
Департаменту екології та природних ресурсів 
Чернігівської ОДА, Екологічної інспекції в Чер
нігівській області та Держпродспоживслуж
би проведено облік мисливських тварин в усіх 
мисливських господарствах області.

Відрадно, що за підсумками обліку чисельність 
мисливських тварин зросла. Про це свідчить і наве-
дена нижче таблиця.

Динаміка чисельності основних видів Динаміка чисельності основних видів 
мисливських тварин (особин)мисливських тварин (особин)

Чернігівської областіЧернігівської області

Види мисливських тварин 2020 2021

Лось 1175 1206

Олень європейський 767 875

Олень плямистий 54 55

Козуля 11916 12141

Кабан 1934 2290

Заєць-русак 45675 46678

Вовк 157 157

Рись 17 29

Норка американська 2181 2065

Видра 742 704

Куниця лісова 2777 2817

Сіра куріпка 20865 22906

 Начальник відділу мисливського господарства 
ЧОУЛМГ Микола Пиріг зазначає, що на існування 
диких тварин, їх чисельність впливає дуже багато 
факторів. Головним з них, мабуть, є втручання лю-
дини в природні середовища  існування диких тва-
рин:

– Відрадно, звичайно, що в наших лісах збільши-
лася кількість диких кабанів – особливо привабли-
вого виду тварин для полювання. А от що найбільше 
непокоїть мисливців, так це поступове зменшення 
кількості зайця-русака.  І причини цьому очевидні: 
суцільне розорювання полів, використання аграр-
никами отрути для мишей-полівок та обробіток по-
лів хімікатами, випалювання сухої рослинності – 
все це  знищує місця існування цього виду дичини, 
не створює належних умов для розмноження за-
йців-русаків.

Турбує і ставлення до такого рідкісного для на-
ших країв птаха як тетерів. Тепер якраз пора його 
«токування». А от отруйні і густі дими від спалюван-

ня пожнивних решток, робота техніки в полях і на 
луках цьому перешкоджають, тож і для тетерів не 
кращі умови для парування.

У підсумку зазначимо, що площа мисливських 
угідь області становить – 2789,7 тис. га, із них: лісо-
вих – 682,9 тис. га, польових – 1859,5 тис. га, вод-
но-болотних – 169,7 тис. га, інших – 21,1 тис. га. Та 
ще ж мисливські угіддя державного мисливського 
резерву – 56,5 тисячі гектара.

В області 59 користувачів мисливських угідь, 
яким за рішеннями обласної ради і надані у корис-
тування мисливські угіддя, в тому числі держлісгос-
пи (8 господарств)  –   212,8 тис. га  (8 %), УТМР (9 
господарств – 1808,6 тис. га  (65 %), інших користу-
вачів (42 господарства)  –   711,8 тис. га (25 %), мис-
ливські угіддя державного мисливського резерву –  
56,5 тис. га (2%).

За інформацією Чернігівського ОУЛМГ



Екологічний квест

Стежинами природиСтежинами природи
Уже традиційно 1 червня відзнача

ється Міжнародний день захисту ді
тей – прекрасне свято радості та на
дії. Саме в дітях продовження роду 
людського й здійснення їх мрій і спо
дівань на краще.

Тому у цей літній день за ініціативи 
ДП «Прилуцький лісгосп» відбувся еко-
логічний квест «СТЕЖИНАМИ ПРИРО-
ДИ», учасниками якого стали об’єднані 
команди Лісовосорочинської та Дідів-
ської ЗОШ І-ІІІ ступенів.

Важливим є те, щоб діти, бачачи і ро-
зуміючи свою єдність з природою, пере-
живали, оберігали і примножували при-
родні багатства. Тому у школярів разом 
зі своїми координаторами була особли-
ва мандрівка, яка допомогла ще краще 
зрозуміти красу навколишньої природи. 
А ще – це гра-випробування начитано-
сті, ерудованості, витривалості та вміння 
грати у команді. Виконання завдань по-
требувало від учасників поєднання кміт-
ливості та винахідливості. Квест про-
водився за традиційною технологією 
інтелектуально-рухливої гри, що поля-
гала у проходженні командою вказаного 
маршруту за умови виконання спеціаль-
них завдань. Мандруючи лісовими стеж-
ками, на кожній станції («Квіткова га-
лявина», «Екстремальна», «Креативний 
художник», «Біологічні фразеологізми», 
«Рослини з легенд», «Сторінками Черво-
ної книги» та ін..) діти дізнавалися цікаві 
факти і легенди про ліс, відповідали на 
запитання, розв’язували екологічні за-
дачі, розгадували загадки, вони не тіль-
ки самі вчилися, а й навчали один одно-
го, обмінювалися досвідом і знаннями.

По закінченню заходу до школярів 
з вітальним словом звернувся дирек-
тор ДП «Прилуцький лісгосп» Валентин 
Сурай та побажав всім учасникам яскра-
вого дитинства, сповненого любові, ла-
ски та добра. За активну участь у еколо-
гічному квесті команди отримали грамоти 
та призи.

Не зважаючи на втому, діти щасли-
ві і радісні поверталися додому, оскільки 
перебування на природі завжди має по-
зитивний вплив. Неординарна подія до-
зволила школярам краще пізнати один 
одного та скріпити дружні взаємини, що 
стане приводом для подальших зустрічей 
на лісових стежках. Сьогодні перемогла 
дружба і хороший настрій, а це головне!

Аліна МАЙБОРОДА,
 ДП «Прилуцьке лісове 

господарство»
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